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حامد زارع

دیـروز روز سـختی بـرای جامعه علوم سیاسـی ایران بـود. ویروس چینـی پربارترین درخت 
دانش سیاسـی را خشـکاند و بـه زمین افکند.

اسـتاد داود فیرحـی را در ثمربخش تریـن ایـام عمـرش از دسـت دادیم. درخـت تناور دانش 
او بـه چنـان قدکشـیدگی رسـیده بـود کـه اگـر بـر زبـان هـم نمی آوردیـم، در دل هایمان 
اطمینـان خاطـر داشـتیم کـه کسـی را داریـم کـه بـه شایسـتگی جایگزیـن پیـران علـم 
سیاسـت کشـور شـود. فیرحی در عین جوانی مهمترین نظریه پرداز اندیشـه سیاسـی داخل 
کشـور بـود. او در خـاء دو حسـین بشـیریه و جـواد طباطبایـی بـه مثابـه سـتون سـترگ 
دانشـکده حقـوق، تبدیـل بـه یگانـه سـنگ سـتبر ایـن دانشـکده شـده بـود. اصـا اغراق 
نیسـت اگـر بگوئیـم داود فیرحـی تنها عضـو هیات علمی دانشـکده حقوق و علوم سیاسـی 
دانشـگاه تهـران بـود کـه نـه تنهـا از یـک نظریه بـرای سـیر پژوهشـی خویش بهـره می 
بـرد، بلکـه پـروژه فکـری و تالیفـی خـود را نیـز حـول و حوش چند پرسـش مشـخص به 

پیـش مـی برد.
در چنـد سـال اخیر نسـبت پـروژه فیرحی با پروژه اسـتادش جـواد طباطبایی نیـز تبدیل به 
یکـی از مهمتریـن تقاطع های تاریخ اندیشـه معاصر شـده بـود. از یک سـو طباطبایی قائل 
بـه بـروز و دوام اندیشـه ایرانشـهری در تاریـخ دوره اسـامی ایـران بـود و از سـوی دیگر 
فیرحـی ایـن بـروز و دوام را بـه چالش نقد علمی خویش می کشـید. اگـر طباطبایی خواجه 
نظـام الملـک را به مثابـه نمونه ای بـرای تدوین اندرزنامه ایرانشـهری مورد پـردازش قرار 
مـی داد، فیرحـی خواجـه را عنصـری پرورش یافتـه از فقه شـافعی و کام اشـعری ارزیابی 

مـی کـرد. بـه همین خاطـر در دو سـال اخیر رویارویـی این دو عیـان و پرپیدا شـده بود.
پـروژه فکـری طباطبایی بـا عنوان تاملـی درباره ایـران و تمهیدات آن، طرح پرسـش هایی 
دربـاره سرشـت تاریخـی ایران زمیـن اسـت کـه مبتنی بـر یک جدال طراحی شـده اسـت. 
جدالـی رخ نـداده یـا بـه تعویـق افتاده میـان اندیشـه جدید و قدیم کـه سـیمای ناکاملی از 
آن در مواجهـه مجتهـدان مشـروطه خواه و فقیهـان مشـروعه خواه خود را به مـا می نمایاند. 
طباطبایـی در تبییـن ایـن جـدال، اندیشـه حقوقـی و فلسـفه سیاسـی را دسـتمایه ای برای 

طراحـی نمایـی از آسـتانه تجـدد ایران قـرار می دهد.
ناگفتـه پیـدا اسـت کـه ایـن تاشـی بدیـع بـرای ارای الگویـی نظـری از تاریخ صد سـال 
اخیـر ایـران اسـت. امـا در برابر این پـروژه فکـری، چندین پـروژه فقهی به میـدان آمده اند 
کـه از ایـن میـان داود فیرحـی، درصـدد ارایٔه دریافتـی اصاح طلبانـه از فقـه سیاسـی، 
مشـروطه را بـه مثابـه بنیـادی برای شکسـت انحصار دریافـت اقتداری از سـنت دینی قرار 
داده و بـرای ایـن کار، فقـه را ابـزار کار خـود قرار داده بـود. تاش فیرحی در فقه سیاسـی 
را می تـوان متناظـر تـاش سـروش در الهیات سیاسـی ارزیابی کـرد. در این حالـت، پروژه 
فیرحـی را می تـوان جـزیٔی از کلیـت روشـنفکری دینـی دانسـت کـه در تاریـخ معاصـر 
ایـران کمتـر متولـی بدعتـی اثرگـذار بوده اسـت. با این همـه گـره زدن نتیجه پـروژه فقه 
سیاسـی فیرحـی بـه نتیجـه نافرجـام روشـنفکری دینـی هنـوز عجولانه اسـت.  امـا آنچه 
در رویایـی پـروژه فکـری تاملـی دربـاره ایـران طباطبایـی و پـروژه فقـه سیاسـی فیرحـی 
حـایٔز اهمیـت اسـت، چشـم انداز متفاوت این دو پروژه اسـت کـه اولی ناظر به سرنوشـت 
ایران زمیـن از حیـث تاریخ اندیشـه عمومی و دومی وابسـته به دوام مشـاجرات برخاسـته از 
دو قطبـی اصاح طلبـی و محافظـه کاری در اسـام گرایی اسـت. هر چند جامعه مـا نیازمند 
هـر دو افـق اسـت، امـا به نظر می رسـد بـا نظری به سـابقه چهل سـاله و شـرایط پیش رو، 
کارایـی و پایرجایـی نظریـه فکـری معطـوف بـه ایران بیـش از نظریـه فقهـی معطوف به 

اسـام است.
بـا ایـن همـه جهد بدیـع و کوشـش کم نظیـر داود فیرحی در تبییـن امکان های فقه شـیعه 
بـرای گـذار بـه دموکراسـی نـه تنهـا نادیده گرفتنـی نیسـت، بلکه بخـش مهمـی از تاریخ 
تفکر سیاسـی معاصر ایران محسـوب می شـود. اگر حسـین بشـیریه متکفل جامعه شناسـی 
سیاسـی و جـواد طباطبایی را متولی اندیشـه سیاسـی در ایـران معاصر بدانیـم، بدون تردید 
داود فیرحـی متفکـر فقـه سیاسـی در ایـران بـود. البتـه فقهـی کـه فیرحـی بـه آن بـاور 
داشـت و در کار اجتهـاد در آن بـود را بایـد از فقهـی کـه در موسسـات حـوزوی قـم تبیین 
می شـود متمایـز دانسـت. چـه اینکـه مبنـای معرفت شناسـی فیرحـی در پرداخـت بـه فقه 
سیاسـی، علـوم انسـانی بـود نه علوم اسـامی. بـه عبارت بهتـر داود فیرحـی در نقش یک 
آکادمیسـن علـم سیاسـت، در پـی تدویـن نظریه ای بـرای گذار بـه مردمسـالاری در ایران 
بـود و نـه نظریه ای بـرای تدوین علوم انسـانی اسـامی. از این منظر تاش هـای تئوریک 

او هدفمنـد و البتـه نقطـه زن بود.
داود فیرحـی در کارهـای علمـی خویـش از نظـم و نسـق مشـهودی تبعیـت مـی کـرد که 
سـالها اسـت جـای آن در قاطبـه دانشـگاهی کشـور خالـی بـود. ایـده واحـد فیرحـی ذیل 
مفهـوم اقتدارگرایـی و پرسـش مشـخص او ناظـر بـر امکانـات سـنت فقهی قابـل تعریف 
بـود. چیـزی که نشـئت گرفتـه از تاثیر روش شناسـی فوکویی در مطالعات حوزوی اسـت و 
فیرحـی در ایـن عرصـه از فضل تقدم برخوردار بود. او در ابتدای شـروع زندگی دانشـگاهی 
خویـش، جهـد خـود را مصـروف بررسـی و توضیـح دسـتگاه فقـه ذیـل پارادایـم دانایـی 
مخصـوص دوره تاریـخ میانـه ایـران اسـامی کرده که رسـاله دکتـری او تبلـور این جهاد 

علمـی بود.
بـه عبـارت دیگـر »قدرت، دانش و مشـروعیت در اسـام« بـه همراه »تاریـخ تحول دولت 
در اسـام« وظیفـه ادای توضیـح مفهـوم محـوری سیاسـت در دوره مشـخصی از تاریـخ 
ایـران و اسـام را بـر عهـده دارد کـه سـلطنت در کانـون هر توضیحـی قـرار دارد. فیرحی 
در ایـن دو اثـر نخسـتین خود نشـان داده بـود از آنجا که جنـس این سـلطنت اقتدارگرایانه 
اسـت، دانـش هـای دیگـر دوران و از جمله فقـه نیز صبغـه ای اقتداری به خـود می گیرد. 
مطالعـه دقیـق ایـن دو اثـر کـه از کاسـیک تریـن آثار فیرحـی به شـمار می رونـد، زمینه 
فهـم بهتـر دیگـر کتـب او را فراهم مـی آورد. فیرحی در ایـن دوره فکری خویش کوشـید 
نشـان دهـد کـه نحـوه مواجهـه فقه با دسـتگاه سـلطنت چگونـه بـوده اسـت. در واقع فقه 
چـه امکانـات و از سـوی دیگـر چـه محدودیـت هایی را برای سـلطنت اسـامی بـه وجود 

است. آورده 
امـا بررسـی هـای سیاسـی فیرحی بـه دوره میانـه تاریخ ایران محـدود نشـده و دوره جدید 
ایـن تاریـخ را نیـز دربرمـی گیـرد. مجموعـه دو جلـدی فقـه و سیاسـت در ایـران معاصـر 
رسـاله ای اسـت کـه در واقـع ادامه و ردگیـری مباحث دو کتاب نخسـت فیرحـی در عصر 
حاضـر اسـت. اگـر او در »قـدرت، دانـش و مشـروعیت در اسـام« و »تاریخ تحـول دولت 
در اسـام« در پـی توضیـح تصـور کاسـیک دوران از سیاسـت و نظـم سـلطانی بـود، در 
»فقـه سیاسـی و فقـه مشـروطه« و »تحـول حکومـت داری و فقـه حکومت اسـامی« در 
اندیشـه ارائـه تبیینـی از جـدال فقـه شـیعه بـا صـورت تغییـر یافتـه ای از امر سیاسـی بود 
کـه خـود را در جـوف مفاهیـم نوآئیـن مطـرح مـی کنـد. به عبـارت دیگـر رویارویـی فقها 
بـا امـوری هماننـد پارلمانتاریسـم، حـزب، دولت ملـی، دموکراسـی و از همه مهمتـر قانون 
گذاری در صد سـال اخیر، دسـتمایه پژوهشـی شـده اسـت که در آن کوشـیده شـده نوری 
بـر نسـبت فقه و سیاسـت تابانده شـود.فقه مشـروطه در جلـد اول و فقه حکومت اسـامی 
در جلـد دوم بـه مثابـه ابـژه پژوهـش داود فیرحـی، بـه نحوی مـورد کاوش قـرار می گیرد 
کـه مـی تـوان بـه سـادگی از آن بـه عنـوان نمونـه ای نـادر از پژوهـش در عرصـه تاریخ 
تحـول مفاهیـم نـام بـرد. چیزی کـه در مطالعات سیاسـی معاصـر ما مورد غفلـت مضاعف 
قـرار گرفتـه اسـت. امـا فیرحـی بـا اعـراض از انجام پژوهـش های بـی پایه و کـم نتیجه، 
توجـه بـه تاریـخ مفاهیـم فقهی و نحـوه تحول آنهـا در مقطع خاصـی از تاریخ ایـران را در 
دسـتور کار خویـش قـرار داده بـود.در واقع ذهنیـت فقها از امر حکومت و نحوه تفسـیر آنان 
از فقـه مشـروطه و سـپس فقـه حکومـت اسـامی روندی اسـت کـه فیرحی در آن سـعی 
کـرده بـود تحـول اندیشـه حکومـت داری در ایـران معاصر را نیـز توضیح دهد. چـه اینکه 
نویسـندگان آئیـن در دهـه بیسـت و پس از سـرکوبی آرمان مشـروطه و ظهـور دیکتاتوری 
مـدرن رضاشـاهی، در سـرمقاله هـای خود بـه این نتیجه می رسـند که تمـام اصاحات به 
اصـاح حکومـت ختـم می شـود. در واقع فیرحی می کوشـید توضیح دهد دفـاع حداکثری 
فقهـا از آرمـان هـای نویـن مشـروطیت و حضور حداقلـی آنان در سیاسـت، چـرا و چگونه 
در دهـه هـای آتـی تبدیـل به دفـاع حداقلـی از ایده هـای مـدرن و حضـور اقتدارگرایانه و 
حداکثـری آنـان در سیاسـت منتهـی می شـود. ارائـه تصویری روشـن از این تحـول امری 
اسـت کـه داود فیرحـی توانسـته بـود به خوبـی از عهـده آن برآیـد. فیرحی می توانسـت از 
پـس بسـیاری پـروژه هـای فکـری و علمی دیگـر نیـز برآید.حیف و هـزاران بـار حیف که 
دسـت منحـوس ویـروس چینـی او را در بهتریـن ایـام عمرش از مـا گرفـت و جامعه علوم 

سیاسـی کشـور را دچار یکـی از بدتریـن روزهای خـود کرد.
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فعالان سیاسی بر یک 
نقطه اشــتراک دارند 
محمدجواد  اگــر  که 
انتخابات  برای  ظریف 
شــود،  کاندیــدا   1400
نامزدهای  تمام  شــرایط 
و  اصولگــرا  انتخاباتــی 
اصــاح طلــب تحــت 
الشــعاعِ حضــور او قرار 
اینکه  خواهد گرفت. کما 
پــس از پیــروزی جو بایــدن دموکرات در 
انتخابات ریاســت جمهوری آمریکا برخی از 
فعــالان سیاســی به ســرعت تصاویری از 
محمدجواد ظریف منتشــر کردنــد و از او 
خواســتند  در انتخابات ریاســت جمهوری 
نامزد شود. در روزهایی که همه وانمود می 
کنند نتیجه انتخابات آمریکا برای ایران هیچ 
اهمیتی ندارد، ظریف تنها چهره ای است که 
بدون سانســور گفت: »حتما میان بایدن و 
ترامپ بــرای ایران تفاوت وجــود دارد.«با 
پیروزی جو بایدن شــرایط به سرعت تغییر 
کــرد و فعــالان اقتصادی هــم خیلی زود 
احســاس کردند که بــا ورود بایدن ممکن 
اســت تغییراتــی در وضعیــت تحریم های 
شــکننده دوران ترامــپ علیــه جمهوری 
اســامی ایران ایجاد شــود. در اولین روز 
کاری هفته گذشــته دلار افت محسوســی 
داشت و به 25 هزار تومان رسید و هرچند با 
اعام خبر احتمال افزایش تحریم علیه ایران 
در 10 هفتــه باقیمانــده دولــت ترامپ و 
همچنین شــایعه احتمال حملــه آمریکا به 
ایران، بار دیگر دلار کمی افزایش یافت اما 
وضعیــت کلی به این صورت بــود که این 
اطمینان به بازار اقتصادی ایران داده می شد 
که با حضــور بایدن و تیمی کــه برجام را 
تصویب کرد، شرایط به نفع ایران رقم خواهد 
خورد و با بازگشت آمریکا به برجام، از فشار 
اقتصادی به ایران کاســته خواهد شد. این 
ظاهر ماجراست، نکته مهم اینجا بود که چه 
کسی مســئولیت مذاکره را بر عهده خواهد 
گرفت؟ ظاهــرا با پیروزی بایــدن، فعالان 

سیاسی به این نتیجه رسیده اند که محمدجواد 
ظریف بهتریــن گزینه ممکن برای ســال 
1400 است. کســانی که این ایده را مطرح 
کرده انــد معتقدند نباید به ســراغ کاندیدای 
اجاره ای همچون لاریجانی رفت و به همین 
علت ظریف را بهترین گزینه ممکن می دانند. 
اخباری در چند روز گذشــته شنیده شده که 
پیشنهادهای جدی به ظریف شده و او وعده 
داده که به آن پیشــنهادها فکر خواهد کرد. 
اگرچه پیروزی بایدن نام محمد جواد ظریف 

را بار دیگر به عرصه عمومی سیاست ایران 
کشــانده اســت، اما این تنها یک ســوی 
ماجراست و از هم اکنون جریان سیاسی که 
به خاطر شهادت ســردار سلیمانی از ترامپ 
متنفر بود، حالا اصرار دارد جو  بایدن هم در 
این تصمیم مقصر بوده و ایران حق ندارد با 
او مذاکــره کنــد. به این ترتیب نخســتین 
پالس های ادامــه تقابل و درگیری با آمریکا 
خطاب به ظریف از همین ابتدا شــنیده شد. 
وضعیت سیاسی اقتصاد ایران به خصوص در 
دو سال گذشته به شــکلی بوده که به نظر 
می رسد با تداوم تحریم ها، اقتصاد کشور در 
آستانه فروپاشــی قرار بگیرد و دیر یا زود با 
سعید جلیلی یا محمدجواد ظریف یا ابراهیم 
رئیســی یا اســحاق جهانگیری یا هر چهره 
دیگری در نهایت مذاکره اتفاق خواهد افتاد 
اما جریان ارزشی کشــور قائل به هیچگونه 
مذاکره ای نیســت. ماجرا تنهــا یک تفاوت 
جزئی دارد؛ فشــاری که جریان اصولگرای 
ارزشی داخلی به چهره هایی همچون ظریف 

می آورد، بســیار عظیم تر از انتقادهایی است 
که ممکن اســت به سیاســتمداران خودی 
همچون رئیســی و قالیباف بشود. این یعنی 
بزرگترین چالش ظریف از جایی آغاز می شود 
که اگر روزی بپذیرد و برای ریاست جمهوری 
اعام آمادگی کند، برای مذاکره دست بالا را 
نخواهد داشــت؛ چه آنکه مذاکره خارجی به 
حمایــت داخلی نیاز دارد و ظریف با توجه به 
سوابق سیاســی اش نخواهد توانست شرایط 

انســجام و اقتدار داخلی را بــرای مذاکرات 
خارجی فراهــم کند؛ مگر آنکــه اوضاع به 
گونه ای پیش برود که با حکم حکومتی همه 
ناگزیر از اطاعت شوند. اگر چنین فرضی هم 
اتفاق بیافتد، باز مشــکل دیگری وجود دارد 
که حامیان ظریف باید درباره آن فکر کنند؛ 
محمد جواد ظریف هرچند دیپلمات بســیار 
باهوش، مســلط به ادبیات سیاســی و فهم 
بین الملل از مناسبات جهان است، اما نشان 
داده در مناســبات داخلی نقطه ضعف هایی 
دارد. استعفا و پس گرفتن آن به خاطر دعوت 
نشــدن به برنامه حضور بشار اسد در تهران 
یکی از نمونه های ضعف ظریف در سیاست 
داخلی بود. از ســوی دیگر چنیــن اتفاقاتی 
اگرچه با واکنش سریع ظریف روبرو شد، اما 
نشان داد در مســائل حساس و استراتژیک 
جمهوری اســامی همچون سوریه و لبنان، 
نه دیپلماســی ظریف کــه چهره های دیگر 
تصمیم گیر هســتند و در این مواقع نظام به 
گزینه های قابل اعتماد صددرصدی خود اتکا 

می کند. با این فرض اینکه حاکمیت او را در 
قالب ریاســت جمهوری پذیرا باشــد هم از 
سوالاتی است که سخت بتوان به آن پاسخ 
داد. در حوزه سیاســت داخلی این اتهام به او 
زده شد که »خنده اش برای خارجی ها و اخم 
و دعواهایش برای داخلی هاســت« مقصود 
منتقدان از این جملــه اختافات بزرگی بود 
که ظریف بــا نمایندگان اصولگرای مجلس 
دهم داشــت و در دفعاتی بــه جدال لفظی 
شــدید هم انجامید. نیمــی از مجلس دهم 

نمایندگان اصاح طلب و میانه رو بودند که 
تاش می کردند جلوی تندوری های مجلس 
را بگیرند. به فرض اینکه ظریف بپذیرد، وارد 
عرصه رقابت شود، این بار باید از خود بپرسد 
که با دســت کم 280 نماینــده اصولگرای 
مجلــس یازدهم چه خواهد کرد؟ آیا او توان 
تعامل با آنها را دارد یا مهمتر اینکه اساســا 
اصولگرایــان مجلــس یازدهــم حاضرند با 
سیاستمداری چون ظریف که حتی برخی از 
آنها او را نمــاد خیانت می دانند، تعامل کنند. 
اگر بنا باشد برای هر تصمیم، حکم حکومتی 
صادر شود، وضعیت بسیار پیچیده خواهد شد. 
در حــال حاضــر گفتــه می شــود ظریف 
محبوب ترین وزیر دولت روحانی است. هیچ 
نظرســنجی برای این گزاره در دست نیست 
اما شــواهد نشــان می دهد چنیــن گفته ای 
چندان هم دور از واقعیت نیست. شاهد ماجرا 
نگاهی به وضعیت ســایر وزرای دولت است! 
شاید این محبوبیت، زمانی به کارش بیاید اما 
نکته مهمتر این است که خودش معتقد است 

کاری از او می خواهند که »بلد نیســت انجام 
دهد« ظریف می گوید تخصصش در سیاست 
خارجی و دیپلماسی است و اداره کشور را بلد 
نیست، شاید در این جمله شکسته نفسی هم 
وجود داشته باشد، اما بخشی از حقیقت ماجرا 
هم در آن نهفته است. معمولا سیاستمداران 
حــوزه داخلی با تمــام ضعف هایی که دارند، 
آموخته اند، فشارها را خوب تحمل کنند و به 
خاطــر یــک تیتــر کیهــان، روی ویلچر 
نمی نشینند. برخی فعالان سیاسی برای رفع 
مشــکل داخلی، پیشــنهاد داده اند که یک 
معاون اول بسیار قوی باید در کنار او حضور 
داشــته باشــد تا بتواند حوزه درون کشور را 
مدیریت کند. این نیز پیشــنهادی است که 
قابل اجراســت اما اگر دقیق تر آن را بررسی 
کنیم، این ســوال نیز مطرح می شود که اگر 
چنیــن گزینه ای وجود دارد، چرا خود او برای 
ریاست جمهوری اقدام نکند. شاید گفته شود 
ظریف توانایــی گرفتن رای مردم را دارد. در 
چنین صورتی نیز ظریف می تواند از آن گزینه 
حمایــت کنــد و از حامیانــش بخواهد به 
گزینه ای که معرفی کرده رای بدهند. ظریف 
گزینه بســیار توانمندی اســت که در دولت 
اثبات  روحانی توانســت قابلیت های خود را 
کند. او در تمام سفرهای خارجی بعد از برجام 
)تــا زمــان لغو توافــق هســته ای( فعالان 
اقتصادی را با خود به کشورهای دیگر می برد 
تــا آنها بتوانند پروژه های خارج از کشــور را 
انجام دهند و ارز به کشور وارد کنند. تا آنجا 
که می شــد در معاونت اقتصــادی تغییراتی 
ایجاد کرد و پیشــرفت هایی به دســت آمد؛ 
پیشــرفت هایی که البته با خــروج آمریکا از 
برجام به بن بست خورد. تمام این اقدامات اما 
ایــن معنا را نمی دهد کــه وظیفه دیپلمات و 
سیاستمدار یکی اســت. او در حوزه سیاست 
خارجی موفق است اما این به آن معنا نیست 
که در سیاســت داخلی خصوصــا مواجهه با 
تندوهای داخلی نیز موفق خواهد بود. معمولا 
مخاطبان برندهایی همچون ظریف، به علت 
عاقمندی به سیاستمدارشــان، مشکات را 
نمی بینند و فقط خواهان آن هستند که گزینه 

مورد نظرشان روی کار بیاید.

یادداشت

اگرچه پیروزی بایدن نام محمد جواد ظریف را بار دیگر به عرصه عمومی سیاست ایران 
کشانده است، اما این تنها یک سوی ماجراست و از هم اکنون جریان سیاسی که به 

خاطر شهادت سردار سلیمانی از ترامپ متنفر بود، حالا اصرار دارد که جو  بایدن هم 
در این تصمیم مقصر بوده و ایران حق ندارد با او مذاکره کند. به این ترتیب نخستین 

پالس های ادامه تقابل و درگیری با آمریکا خطاب به ظریف از همین ابتدا شنیده شد

,,

آیااصولگرایانبهوحدتمیرسند؟

حسابوکتاببرایانتخابات۱۴۰۰
اصولگرایان که  شــیرینی پیروزی  انتخابات ۹8 و تصاحب 
همــه کرســی های مجلس حســابی زیر دندانشــان مزه 
کرده  افق را برای رســیدن به پاستور روشن تر می بینند و 
می خواهند هر طور شده قرعه انتخابات 1400 را هم به نام 

خود بزنند اما با کدام آرایش سیاسی؟
در حالــی که در هر کــوی و برزنی صحبــت از انتخابات 
ریاست جمهوری آمریکاست، این طرف در همین مرزهای 
داخلــی بحث انتخابات 1400 حســابی نقَل و نقُل محافل 
سیاسی چپ و راست شده است. هرچه باشد تا نبرد انتخاب 
ســیزدهمین دولت و هشــتمین رئیس جمهور کمتر از ۷ 
مــاه  فرصت باقی مانده  و حالا اصولگرایان از یک ســو و 
اصاح طلبان از سوی دیگر سخت مشغول برانداز داشته ها 
و نداشته هایشــان هستند تا بتوانند بر اساس آن یک نقشه 
انتخاباتی دســت و پا کنند و برنامه هایشــان را روی همان 
ریل به پیش ببرند؛ در این میان اصولگرایان که  شــیرینی 
پیروزی  انتخابات ۹8 و تصاحب همه کرســی های مجلس 
حســابی زیر دندانشــان مزه کرده  افق را برای رسیدن به 
پاستور روشــن تر می بینند و می خواهند هر طور شده قرعه 
انتخابــات 1400 را هم به نام خود بزننــد؛ هرچند به نظر 
می رســد اصاح طلب ها هم چندان دســت روی دســت 
نگذاشــته اند اما با همه این تفاسیر در اردوگاه راست برو و 

بیای بیشتری به چشم می خورد.
از سنتی ها گرفته تا پایداری و نواصولگرایان همه عزم شان 
را جــزم کرده اند تــا در این میدان بهتریــن را از نظر خود 
به میدان بفرســتند و شاید شــرایط مانند اسفند ماه هم به 
کمک شان آمد و دست به دست هم داد تا  از این آب ماهی  
دلخواهشــان را صید کنند اما ســوال این جاست این صید 

ماهی با کدام آرایش حزبی همراه خواهد شد؟
کارنامه ای با نمره های قرمز  

خبرآناین نوشت: ســال ۹2 و یازدهمین انتخابات ریاست 
جمهوری را می توان نقطه آغاز تغییرات در صفحه شطرنج 
سیاســت از جمله اصولگرایان دانست. آنها وقتی با چندین 
کاندیــدا در کارزار یازدهمین انتخابات ریاســت جمهوری 
صف کشــیدند که اتفاقا هیچکدام حاضر نشــدند عرصه را 
بــه نفع دیگری ترک کنند و مهمتر از همه وقتی تلفن های 
آیــت الله مهدوی کنی )دبیرکل مجمــع روحانیت مبارز( از 
سوی برخی کاندیداها بی جواب ماند جامعه روحانیت مبارز 
از آن محوریــت همه جانبه اش در اردوگاه اصولگرایان یک 

گام عقب نشست.
حالا راســتی ها به فکر افتاده بودند تا هر طور شــده ساز و 
کاری دســت و پا کنند تا بتوانند چتر وحدت را هم بر ســر 
اصولگرایــان به پا کنند برای همین در انتخابات ۹4 کمیته 
15 نفره یا همان 8 + ۷ را راه انداختند و مشعل را به دست 
حدادعــادل دادند اما این کمیته راه به جایی نبرد و انتقادات 

شــروع شد. انتخابات  ۹4 را که اصولگرایان 30 بر هیچ به 
رقیب واگذار کردند دیگر عزم ها جزم شــد تا هر طور شده 
در انتخابات ۹۶ جبران مافات شــود و برای همین کنگره 
3000 نفــره اصولگرایان باز هم همراه با لیدری حدادعادل 
پروژه دوازدهمین انتخابات ریاســت جمهوری را به دست 
گرفت و با اینکه نسبت به گذشته توفیق بیشتری به دست 
آورده بود اما در نهایت توانست 1۶ میلیون رای راهی سبد 
اصولگرایان کند که البته برای رفتن به خیابان پاستور کافی 
نبود و ابراهیم رئیسی کاندیدای این جریان نتوانست پیروز 

میدان باشد.
و حالا همه چشم ها به انتخابات اسفند ۹8 دوخته شد. بعد از 
یازدهمین انتخابات مجلس با وجود آنکه پیروزی فراگیری 
نصیب جریان راست شده بود اما لیستی که درسایه لیدری 
حدادعادل سکان قوه مقننه را به دست گرفته بود در همان 
آغاز کار آنقدر حواشــی در کارنامه شان نشست که به جای 
رضایت، موج انتقادات را درباره حســاب و کتاب حدادعادل 
برای معرفی این لیست افزایش داد. انتقاداتی که بخشی از 
آن از سوی طیف ســنتی اصولگرا چون جامعه روحانیت و 
جبهه پیروان مطرح شــد.چه آنکه شورای وحدت که تاکید 
داشــت روحانیت اصولگرا بخشی از سازوکار تصمیم گیری 
این شوراســت در نهایت بنا به روایت ها با نفوذ حدادعادل 
کنار زده شــد و تنها جایگاه مشــورتی یافت. جایگاهی که 
گایه روحانیت اصولگرا را به دنبال داشــت. گایه ها اما با 
پایان یافتن انتخابات پایان نیافت و حتی سبب شد تا جامعه 
روحانیت اینبــار جدی تر از قبل عزم خــود را برای نقش 

آفرینی در انتخابات 1400 جزم کند.
مصباحی مقدم در روایت ائتاف انتخاباتی سال ۹8 با کنایه 
به رفتار حدادعادل می گوید: »دوستان ما در جریان انقابی 
احساس می کنند که مستغنی شده اند و این مستغنی شدن؛ 
آنها را به این سمت سوق داده است که ما مراجعه حداقلی 
داشته باشیم و بنا را بر این گذاشته اند که اگر نیاز به داوری 
شــد، جامعه روحانیت را وارد کننــد. در ماجرای انتخابات 
اسفندماه به این دلیل که تصمیمات به صورت دقیقه نودی 
اتخاذ شد، فرصتی پیش نیامد که به سراغ جامعه روحانیت 
مبارز بیایند؛ شاید دلیل این عدم رجوع نداشتن زمان برای 
داوری بود و شــاید هم شاید بخش مهمی از این مجموعه 
قبول نداشــت که جامعه روحانیت باید بــرای داوری وارد 

شود«
تشکل جدید زیر چتر ریش سفیدان

سه دوره انتخابات و انتقاداتی که روی هم انباشته شد بعید 
است دیگر فرصتی در اختیار لیدرهای جوان بگذارد تا دوباره 
ســکان انتخابات را اینبار در ســال 1400 به دست بگیرد 
انتخاباتی که سرنوشت ســاز اســت و اگر این کرسی را به 
دســت بیاورند دیگر قدرت را تمام و کمال در اختیار دارند 

برای همین ریش سفیدان اصولگرا آستین ها را بالا زدند تا 
اینبار خود امور را به دست بگیرند.

» ما می خواهیم با ساماندهی کار تشکیاتی و ایجاد ارتباط 
منســجم و تعریف شــده، همه اضاع و جریان های همسو 
بــا نیروهای انقابی و ولایی و ارزشــی را تجمیع کنیم.« 
ایــن را مصطفی پورمحمدی دبیرکل جامعه روحانیت مبارز 
وقتی دومین نشســت این تکل با احزاب سیاسی اصولگرا 
برگزار شــد به زبان آورد. موضوعی که شــاید آغازگر دوره 
رنسانس در اصولگرایان باشد یعنی بازگشت به همان زمانی 

که جامعتین محور وحدت در جناح راست بود.«
البته انتقاد به جامعه روحانیــت مبارز هم کم نبود و گاهی 
حتی لفظ »پدرخوانده« یا »آقابالاسر« برای آنها به کار برده 
می شــد موضوعی که حتی دبیرکل جامعه روحانیت مبارز 
برای جلب نظر نو اصولگرایان به آن واکنش نشــان داد و 
گفت: » جامعه روحانیت هدفش حاشیه نشینی نیست اما ما 

پدرسالار نیستیم و قصد آقابالاسر بودن نداریم.«
عزم جامعه روحانیت بــرای حضور همه جانبه در انتخابات 
تنهــا به اظهــارات دبیرکلش ختم نشــد و مصباحی مقدم 
سخنگوی این تشکل از ایجاد یک ساز و کار جدید اینبار به 
فرماندهــی جامعه روحانیت مبارز خبر داد. او گفت: »جامعه 
روحانیت مبارز هم اکنون در حال شــکل دادن ســاختاری 
است که ماندگار باشد و برای هر انتخابات تغییر نکند. البته 
این ســاختار را با موافقت و مشــارکت جریان های سیاسی 
هم ســو شــکل می دهیم. در این راســتا، یک هیات  عالی 
خواهیم داشــت؛ یعنی نهادی شکل خواهد گرفت که تمام 
جریانات سیاســی مرتبط را پوشش بدهد. البته هنوز عنوان 
آن مشخص نیســت اما بنابر پیشنهاد احزاب، قرار است 5 
نفر به نمایندگی از هر حزب برای عضویت در این تشــکل 

معرفی شوند. «
موتلفه؛ پیر راه انتخابات

در کنار احزاب تشــکل های جناح راست موتلفه ای ها یکی 
از بیش فعالان جریان انتخابات محســوب می شوند جناحی 
که تقریبــا در همه انتخابات ها به ویژه انتخابات ریاســت 
جمهوری کاندیدایی برای معرفی داشــته است. این بار هم 
به نظر می رسد برای 1400 فکرهایی در سر دارند.  اسدالله 
بادامچیان دبیر کل این حزب در گفت وگویی گفته اســت؛ 
»ما به دنبال اســتقرار یک دولت حزبی موتلفه اسامی با 
نامــزد اصلح و ارجــح از بین همه نامــزد هایی که مطرح 
می شوند، هستیم. او در پاســخ به این سوال که آیا امکان 
دارد که بار دیگر مصطفی میرسلیم کاندیدای حزب موتلفه 
در انتخابات ریاســت جمهوری 1400 شود، تصریح کرده؛ 
»باید صبر کنیم و ببینیم که کاندیداهای انتخابات ریاســت 
جمهوری 1400 مشــخص شوند. از ســوی حزب موتلفه 
اســامی فارغ از اینکه کاندیدای مورد نظر حزبی و یا غیر 

حزبی باشــد در صورتی که نامزد معرفی شــده، برای اداره 
گام دوم انقاب مناســب تشخیص داده شود مورد حمایت 

موتلفه قرار می گیرد.«
البته موتلفه ای های هیچ گاه این شــانس را نداشــتند که 
نامزد حزبی شــان در انتخابات پیروز شود،  اینکه موتلفه با 
معرفــی نامزد حزبی در انتخابات 1400 چه مقدار شــانس 
دارد را شــاید بتــوان با نگاهــی به آمــار دوره های قبلی 
ریاســت جمهوری فهمید. کمترین میزان آرای این حزب 
حــدود نیم درصد بوده و بیشــترین میــزان آن به کمتر از 
پنج درصد می رســد. اما در این میان به نظر می رســد اگر 
آنها مایلند فردای انتخابات 1400 جشــن پیروزی بگیرند 
بایــد راه دیگری انتخاب کنند. راهی کــه قبا نیز آزموده 
اند؛ پیروزی های موتلفه بــه انتخابات هایی برمی گردد که 
با یک جریان سیاســی کان وارد همکاری شــده است، 
مانند همراهی با حزب جمهوری بر ســر ریاست جمهوری 

محمدعلی رجایی یا هاشمی رفسنجانی در سال ۶8.
فعال شدن حلقه پایداری

پایداری هــای یا همان »بچه شــلوغ کن های اصولگرا« را 
اگر مهمترین معضل جناح راســت بخوانیم بیراه نگفته ایم؛ 
تشــکلی که حاضر به اطاعت بی چون و چرا نیســت و تا 
امتیــازش را در انتخابات نگیرد از مواضعش کوتاه نمی آید؛ 
اتفاقــی که در جریان انتخابات ۹8 پیش آمد و اصولگرایان 
سنتی را وادار کرد تا در دقیقه ۹0 لیست بسته شده را تغییر 
دهنــد و برای جلب رضایت آنها وزنــه پایداری را در تعداد 

کرسی های مجلس افزایش دهند.
حالا هرچه به انتخابات 1400 نزدیک می شــویم تحرکات 
آنها برای انتخابات بیشــتر می شود و این روزها پالس هایی 
هم به اصولگرایان نشان داده اند یا شاید بهتر است بگوییم 
سیاست با دســت پس زدن و با پا پیش کشیدن در دستور 
کار قرار گرفته اســت و شــاهد این ادعــا هم حرف های 
مرتضی آقاتهرانی دبیرکل جبهه پایداری است. او می گوید: 
»  پایداری چند روز پیش جلســه مجمع عمومی داشــت. 
اعضای جدید شورای مرکزی انتخاب شدند نیروهای جوان 
و انقابی هــم آمدند. ما به دنبال تعامــل و هم فکری با 
دیگــران و گروه های انقابی هســتیم لکن تصور می کنم 
بحث هــای اصولگرایی و اصاح طلبی با آن صورتی که در 
گذشته وجود داشته اســت، بعید می دانم مطرح باشد. باید 
قدری افق نگاهمان را بالاتر ببریم و کان تر به موضوعات 

نگاه کنیم.«
با این تفاســیر هیچ شــکی نیســت کــه اصولگرایان به 
دنبال بازگرداندن کرسی ریاســت جمهوری بعد از 8 سال 
هســتند اما باید دید آیا برای رسیدن به آن قرار است گرد 
ریش سفیدان جمع شوند یا باز این نواصولگرایان هستند که 

تکلیف را روشن می کنند.
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چه کسی مسئولیت این بازار را قبول می کند؟

یک بام دوهوای 
۵ علامت امید بخش در بورسمسکن 

در هفته گذشــته، ارزش معامات خرد در روندی صعودی به بیشترین رقم ماه آبان رسید و 
روند تغییرات تقاضای بازار صعودی و روند تغییرات عرضه ی بازار نزولی بود.

اقتصاد نیوز نوشــت: روندهای درونی بورس نشــان از بهبود وضعیت بــازار دارد هرچند که 
شاخص کل در روز پایانی هفته نسبت به روز مشابه هفته پیش حدود ۷0 هزار واحد پایین تر 

قرار گرفته است.
بازدهی هفتگی شــاخص کل بورس منفی 5.۶ درصد است. شاخص کل هم وزن نیز نسبت 
به روز مشــابه هفته پیش 2.۶ درصد کاهش یافته است.مهم ترین اتفاق هفته ریزش ارزش 
معامات به قعر دی ماه بود پس از این رکورد منفی در 18 آبان ارزش معامات در مقایســه 
با این روز ســه روز پیاپی رشــد کرد عاوه بر این سطح  به سطح معامات هم که تا کف 4 

هزار میلیارد تومان پایین آمده بوده دوباره وارد سطح دو رقمی کانال هزار میلیارد وارد شد.
رشد بی سابقه ارزش معامات خرد 

در معامات روز چهارشنبه بورس، ارزش معامات کل بازار سهام برای سومین روز پیاپی در 
ارقام بالاتر از 10 هزار میلیارد تومان قرار گرفت.  ارزش معامات کل بورس 10 هزار و 15۷ 
میلیارد تومان بود. همچنین ارزش معامات خرد با افزایش 18 درصدی نسبت به روز گذشته 
به  ۷ هزار و ۶33 میلیارد تومان رسید که بالاترین رقم از ابتدای آبان ماه تا به امروز است. 

روند نزولی خروج پول از بازار
در تمام روزهای هفته گذشــته بورس با خروج پول های حقیقــی مواجه بود، اما پس از روز 
دوشــنبه که بیشترین رقم خروج پول حقیقی در این روز اتفاق افتاد، میزان پول های خروجی 
روندی کاهشی داشت. خالص پول حقیقی خروجی در روز چهارشنبه 233 میلیارد تومان بود 

که کمترین رقم در هفته گذشته است.
رشد صف های خرید

ارزش صف های خرید در طی هفته گذشته روندی صعودی داست. ارزش صف های خرید در 
روز چهارشنبه رشد 13۹ درصدی داشت و در این روز به رقم هزار و ۶ میلیارد تومان بالغ شد 

که بالاترین رقم در هفته گذشته است.
کاهش صف های فروش

پس از روز یکشــنبه که بالاتریــن رقم ارزش صف های فروش بورس در هفته گذشــته را 
داشــت، روند تغییرات ارزش صفوف فروش در ادامه هفته روندی نزولی داشــت. در آخرین 
روز معاماتی هفته برای ســومین روز پیاپی بورس با کاهش ارزش صف های فروش همراه 
بود. ارزش صف های فروش در پایان معامات چهارشــنبه 2 هــزار و ۹2 میلیارد تومان بود 
که نســبت به روز قبل 1۹.۷ درصد کاهش نشان می دهد. ارزش صف های فروش چهارشنبه 

پایین ترین رقم در هفته گذشته است.

پرونده برخی شرکت های حقوقی بورس بررسی می شود

»اخلال در نظام اقتصادی کشور«
نایب رئیس مجلس شــورای اسامی از رسیدگی قضایی به پرونده برخی مدیران شرکت های 

حقوقی بورس با عنوان »اخال در نظام اقتصادی کشور« خبر داد.
امیرحســین قاضی زاده هاشــمی در صفحه شــخصی خود در توییتر نوشــت: »در راستای 
پیگیری هایــی که از دســتگاه قضایی داشــتم، مقرر شــد از هفته آینــده عملکرد مدیران 
شــرکت های حقوقی بازار سرمایه که در موضوع بازارگردانی تعهدات خود را انجام نمی دهند 

با عنوان »اخال در نظام اقتصادی کشور« بررسی شود.«

از بازار

مسکن ارزان یکی از وعده های اصلی کاندیدهای 
مجلس یازدهم بود که بــا روی کار آمدن آن ها 
تبدیل به یکی از اولویت هایشــان تبدیل گشت 
که هنوز محقق نشــده . و هــر روز توپ گرانی 
مسکن و طرح های روی زمین مانده اش در زمین 
دیگری ست.طرح جهش تولید و تامین مسکن که 
کلیات آن به تصویب مجلس رسیده برای بررسی 
بیشــتر به کمیسیون عمران ارسال شده است. با 
این وجود دولت بــه دلیل عدم پیش بینی منابع 
کافی برای این طــرح، آن را غیر قابل اجرا می 
داند. اصلی ترین اتکای طرح جهش تولید مسکن، 
ایجاد حساب ملی مسکن با استفاده از درآمدهای 
مالیاتی اســت که دولت معتقد اســت تکافوی 

ساخت یک میلیون واحد مسکونی را نمی دهد.
نمایندگان مجلــس یازدهم کــه از زمان روی 
کار آمدن تاشــهایی را برای ایجاد رونق بخش 
مســکن آغاز کرده و در بســیاری موارد مدعی 
ناکارآمدی دولت در حوزه مســکن هستند، روز 
دوم مهرمــاه کلیات طرح »جهش تولید و تامین 
مســکن« را با هدف تولید و تامین سالانه یک 
میلیون واحد مســکونی به تصویب رســاندند و 
آن را برای بررســی بیشتر به کمیسیون عمران 
ارسال کردند.این اتفاق پس از آن افتاد که برخی 
مسئولان دولتی مخالفت آشکار و پنهان خود را 
بــا این طرح به دلیل عدم پیش بینی منابع مالی 
لازم، زمزمه های نرخ ســود پایین تسهیات و 
تورم زا بــودن آن اعام کرده بودند و در روز 25 
شــهریور، دولت طی یک نامه کوتاه خطاب به 
وزارت اقتصاد، سازمان برنامه و بودجه و معاونت 
امور مجلس رییس جمهور مخالفت خود را با این 
ایده ابراز کرد.البته در زمان برگزاری جلسات فنی 
طرح جهش مسکن در کمیسیون عمران، برخی 
مسئولان دولتی از جمله وزیر راه و شهرسازی و 
معاونان او دعوت شدند. نمایندگان مدعی هستند 
که دولتیها در آن جلســات مخالفتی با این ایده 
نداشته اند و به همین دلیل حالا حق ندارند ساز 

مخالفت سر دهند.
برای اجرای طرح جهش تولید و تامین مســکن، 

چهار ابزار در نظر گرفته شــده است. اولین ابزار، 
اســتفاده از خط اعتباری 50 هزار میلیارد تومانی 
مســکن مهر به منظور تامیــن مالی طرح های 
جدید تامین مسکن است. استفاده از منابع داخلی 
بانک ها، واگذاری زمین ۹۹ساله به متقاضیان واجد 
شــرایط و همچنین دریافت یک شکل جدید از 
مالیات بخش مسکن سایر ابزارهایی است که در 
این طرح در نظر گرفته شده است. براساس این 
برنامه همچنین و در صورت تصویب نهایی دولت 
موظف می شود در چهار سال نخست اجرای طرح 
به نحوی برنامه ریزی و اقدام کند تا سالانه حداقل 
یک میلیون واحد مســکونی در مناطق شهری و 

روستایی کشور احداث و عرضه شود.
از سوی دیگر و با هدف ایجاد هم افزایی، تقویت 
توان حمایتی و تخصیص بهینه منابع مالی بخش 
مسکن، حســاب واحدی با عنوان »حساب ملی 
مسکن« در شبکه بانکی تشکیل خواهد شد که 
منابع آن  نیز از محل منابع مالیات های مرتبط با 
حوزه زمین، مسکن، مستغات و ساختمان، منابع 
پیش بینی شــده برای بخش مســکن در قوانین 
بودجه سنواتی، منابع حاصل از بازگشت با امهال 
اصل و فرع خطوط اعتباری مسکن مهر، اقساط 
برگشــتی صندوق پس انداز مسکن یکم در هر 
ســال، منابع وقف و خیرین و سایر منابع مشابه 
تامین می شود.با اینکه هنوز دولت موضع رسمی 
خــود را با ارایه توضیحات مفصل تر درخصوص 
طرح جهش مسکن ارایه نکرده، در زمان بررسی 
ایده مذکــور در مجلس، نظر محمود محمودزاده 
-معاون وزیر راه و شهرسازی را درباره این طرح 
جویا شــدیم که گفته بود: با ساخت یک میلیون 
مســکن موافقیم اما دولت قرار نیست بسازد. او 
اظهار کرد: هدف این اســت که بســتر را برای 
بخش خصوصی فراهم کنیم و دولت قرار نیست 
مستقیماً نســبت به ساخت و ساز اقدام کند؛ نرخ 

سود وام این طرح هم هنوز مشخص نیست.
جای خالی بازار مسکن در تسهیلات بانکی

اما این داستان به همین جا خاصه نمی شود و بازار 
مسکن گره های بیشمار دیگری نیز دارد. بازاری 

که حالا از یک بازار مصرفــی تبدیل به بازاری 
سرمایه ای شده و آیتم های بسیاری در قیمت آن 
دخیل هستند و شاید ریشه معضات آن تنها در 
انبوه ســازی و طرح های مسکن دولتی نیست. 
در همین رابطه عضو کمیسیون عمران مجلس 
گفت: اگــر دولت اراده جدی بــرای تخصیص 
اعتبارات لازم برای حوزه مسکن را داشت، بانک 
ها قادر به ســرپیچی از دستورات رئیس جمهور 
نبودند، اما در شرایط کنونی بانک ها نیز دریافته 
اند که دولت در بحث افزایش سهم بازار مسکن از 
تسهیات جدی نیست.محمد سرگزی با انتقاد از 
عملکرد بانک ها در تخصیص تسهیات بانکی به 
حوزه مسکن، گفت: اخیرا رئیس جمهور به بانک 
ها دستور داد تا نسبت به تخصیص 20 درصد از 
منابع داخلی بانکی به حوزه مســکن اقدام کنند، 
اما متأسفانه این مسئله به درستی صورت نگرفت 
و تنها بخش کوچکی از منابع تسهیات به این 
حوزه اختصاص داده شــد.خانه مسکندولت عزم 
و برنامه ای برای تقویت بخش ســاخت و ســاز 
و بهبود وضعیت بازار مســکن نداردنماینده مردم 
زابل، زهک و هیرمند در مجلس شورای اسامی 
ادامــه داد: به نظر من در این موضوع، مســئله 
مهم، سرپیچی بانک ها از دستور العمل اباغی 
رئیس جمهور نیســت، بلکه متأسفانه دولت عزم 
و برنامه ای برای تقویت بخش ســاخت و ساز و 
بهبود وضعیت بازار مسکن ندارد. مسئولان دولتی 
در فضای رســانه ای و عمومی از بخش مسکن 
حمایت می کنند اما در عمل این اتفاق رخ نمی 
دهد.وی تصریح کرد: قطعا اگر دولت اراده جدی 
برای تخصیص اعتبارات لازم برای حوزه مسکن 
را داشــت، بانک ها قادر به سرپیچی از دستورات 
رئیس جمهور نبودند، اما در شرایط کنونی بانک 
ها نیز دریافته اند که دولت در بحث افزایش سهم 

بازار مسکن از تسهیات جدی نیست.
نبود مشوق های مالی و تسهیلاتی یکی از 

مشکلات حوزه ساخت و ساز مسکن
ســرگزی ادامه داد: یکی از مشکات کنونی در 
حوزه ساخت و ساز مسکن، نبود مشوق های مالی 

و تســهیاتی است، به طور حتم اگر زمینه برای 
فعالیت هر چه بیشتر سازندگان فراهم شود، بخش 
تولید مســکن رونق خواهد گرفت و این مسئله 

تأثیر گسترده ای در اقتصاد کشور می گذارد.
وی افزود: یکی دیگر از مســائل بازار مسکن با 
توجه بــه افزایش قیمت ها،  تقویت قدرت مالی 
خریداران است، در شرایط فعلی مردم توان مالی 
لازم را بــرای خرید مســکن ندارند، حال دولت 
با افزایش حمایت های تســهیاتی می تواند تا 
حدودی این مشکل را رفع کند، که متأسفانه این 

موضوع نیز محقق نشده است.
قیمت مسکن در ماه های آتی کاهش می یابد

اما عضو دیگر کمیسیون عمران مجلس با تمام 
این شرایط پیش بینی دیگری دارد و با ابراز خوش 
بینی نســبت به بازار مسکن، گفت: علت اصلی 
کاهش قیمت ها در بازار مسکن، اقدامات مثبت 
و ایجاد فضای روانی از سوی مجلس برای بهبود 
وضعیت بازار مسکن در ســال های آتی بوده و 

بازار ارز تأثیر چندانی بر این مسئله نداشته است.
علی اصغر خانی عضو کمیسیون عمران مجلس 
اشــاره به آینده بازار مسکن و تأثیر روند کاهشی 
بازار ارز بر حوزه مسکن، گفت: به نظر من مسائلی 
همچون افزایش یا کاهش قیمت دلار و ارز تأثیر 
عملی در بازار مسکن ندارد، هر چند که بخشی از 
بازارهای اقتصادی ما تحت تأثیر فضاهای روانی 
دچار تاطم شده اند، بنابر این هر چند آشفتگی 
روانی کاهش یابد، تاطم قیمتی در بازاری مانند 

مسکن نیز کاهش می یابد.
وزارت راه قیمت مسکن را به وضعیت بازار 

ارز گره زده است
نماینده مردم شاهرود و میامی در مجلس شورای 
اسامی ادامه داد: متأسفانه مسئولان وزارت راه و 
شهرسازی در سال های اخیر بازار مسکن و قیمت 
این حوزه را به وضعیت بازار ارز گره زده اند، این 
مسئله موجب شد که با تشــدید تاطم در بازار 
ارز، حوزه مسکن نیز بیش از پیش دچار آشفتگی 
و گرانی شود.وی گفت: در شرایط کنونی بخش 
عمده ای از بخش ساخت و ساز مسکن در کشور 

به وسیله مصالح و تجهیزات تولید داخل صورت 
می گیرد، حال با چه منطقی مصالح ساختمانی و 
در نهایت قیمت تمام شده تولید مسکن با افزایش 
نرخ دلار،گران می شــود. متأســفانه مسئولان 
وزارت راه و شهرســازی عملکرد اشــتباه و سوء 
مدیریت خودشان را به گردن بازار ارز می اندازند.
گرانی یا ارزانی مسکن هیچ ارتباطی با بازار 

ارز ندارد
خانی ادامه داد: مســئولان وزارت راه و شهرسازی 
باید به صورت شفاف به مردم اعام کنند که قادر 
به مدیریت بازار مسکن نیستند، از این رو وقتی سود 
تسهیات مسکن را به 18 درصد افزایش می دهند 
و قیمت زمین و عوارض ســاختمانی را گران می 
کنند، طبیعی است که قیمت مسکن نیز بالا خواهد 

رفت و این مسئله هیچ ارتباطی با بازار ارز ندارد.
از عجایب روزگار است که وزیر مسکن 

مخالف تولید مسکن در کشور باشد
ایــن نماینده مــردم در مجلس یازدهــم افزود: 
متأســفانه دولت و وزارت راه و شهرسازی عزمی 
برای بهبود وضعیت بازار مسکن ندارد و مخالفت 
دولت با طرح جهش تولید و تأمین مسکن، گواه 
بر این ادعا است، این از عجایب روزگار است که 
وزیر مسکن مخالف تولید مسکن در کشور باشد.

وی با اشــاره به موضوعات مطرح شــده درباره 
کاهش 10 تا 20 درصدی قیمت مسکن در یک 
هفتــه اخیر، گفت: من معتقــدم که علت اصلی 
کاهش قیمت ها، اقدامات مثبت و ایجاد فضای 
روانی از سوی مجلس برای بهبود وضعیت بازار 
مســکن در سال های آتی بوده و مسئله بازار ارز 

تأثیر چندانی بر این مسئله نداشته است.
قیمت ملک در ابتدای سال آتی بیش از 
پیش کاهش خواهد یافت؛ به شرط ها و 

شروطه ها
عضو کمیسیون عمران مجلس ادامه داد: قطعا اگر 
مجلس در ماه های آتی به ویژه در زمان بررسی 
لایحه بودجه ســال 1400 مصمم به حمایت از  
بخش مسکن باشد، قیمت ملک در ابتدای سال 

آتی بیش از پیش کاهش خواهد یافت.

511/1اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  فاقد سند رسمی

و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  هیات   13۹۹۶030۶2۷1002518 شماره  رای  برابر 
مالکانه  تصرفات  پنج  منطقه  مشهد  ملک  ثبت  حوزه  ثبتی  واحد  در  مستقر  رسمی  سند  فاقد  ساختمانهای 
بامعارض متقاضی آقای محمد علی رشیدی فرزند غامحسین شماره شناسنامه 1021 در ششدانگ اعیان 
یک باب خانه به مساحت  ۹1 متر مربع قسمتی از پاک 4۹ اصلی بخش ۹ مشهد واقع در شهید آوینی 1۷ 
شفیعی 23 پاک 432 محرز گردیده است. لذا به منظور اطاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز 
آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند 
از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت 
انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.ضمنا صدور سند مانع 
از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد شد. م.الف ۷15 تاریخ انتشار نوبت اول: 13۹۹/8/24. تاریخ انتشار نوبت 

دوم: 13۹۹/۹/۹
حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و اماک منطقه پنج مشهد

*****************************************
511/2اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بردسکن 
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  فاقد 
سند رسمی . برابر رای شماره 13۹۹۶030۶02100053۹ هیات اول/ دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی ملک بردسکن تصرفات مالکانه بامعارض 
متقاضی آقای جواد مکرمی  فرزند ابراهیم به شماره شناسنامه 1۶03 صادره از بردسکن درششدانگ یکباب 
ساختمان به مساحت 181/15 متر مربع قسمتی ازپاک  1548 فرعی از 4 اصلی واقع درخراسان رضوی بخش 
4  حوزه ثبت ملک بردسکن خریداری از مالک رسمی خانم فاطمه نساء دلدارمحرز گردیده است. لذا به منظور 
اطاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به 
این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد. تاریخ انتشار نوبت اول: 13۹۹/8/24 .  تاریخ انتشار نوبت دوم: 13۹۹/۹/۹
غامرضا گنج بخش-رئیس ثبت اسناد واماک بردسکن

************************************
 511/4آگهی ابلاغ اجرائیه  پرونده کلاسه 9801608

 بدینوسیله به آقایان : 1 ( هادی علیائی فرزند حسین ش.ش 18۶۹ متولد 1358 شماره ملی 0۹38830۶43  
-  2 ( محمد حسین علیائی فرزند حسین ش.ش ۷81 صادره مشهد متولد 13۶2 شماره ملی 0۹425۷2۷01  
- 3 ( علی علیائی فرزند حسین ش.ش 8۹0 صادره مشهد متولد 1352 شماره ملی 0۹432۷۶04۷  - 4( محمد 
علیائی فرزند حسین ش.ش 1۷00 صادره مشهد متولد 135۶ شماره ملی 0۹4085۶883  - 5( مهدی علیائی 
فرزند حسین ش.ش 8842 متولد 135۹ شماره ملی 0۹334۷۹۶4۶  - ۶( مصطفی علیائی فرزند حسین ش.ش 
401۷3 متولد 135۹ شماره ملی 0۹343۶2033  - ۷(  خانم بهاره علیائی فرزند حسین ش.ش 44۷۷ صادره 
مشهد متولد 133۶ شماره ملی 0۹4130402۷  - 8( خانم ماه منیر الیاسی فرزند مهدی ش.ش 1805 متولد 
133۶ شماره ملی 0۹3۹418223  به عنوان مدیونین ) وام گیرنده و راهن( سند رهنی 2532- 8۹/12/24 
تنظیمی دفتر 11۷۹ تهران اباغ میگردد که شرکت ایران خودرو اجرائیه ای به کاسه ۹801۶08 مطروحه در 
شعبه اول اجرای اسناد رسمی مشهد و کاسه ۹۷040۶4 اداره سوم اجرای اسناد رسمی تهران علیه شما صادر 
نمود و چون برابر گزارش مامور اجرای ثبت مشهد ، آدرس شما مورد شناسائی واقع نگردیده لذا بدینوسیله به 
شما اباغ میگردد که بدهی شما بابت سند مذکور به مبلغ دو میلیارد ریال ) 2/000/000/000 ریال( تا تاریخ 
تقاضا میباشد و سایر هزینه های قانونی تا روز پرداخت نیز به آن اضافه میگردد و طبق ماده 18 آئین نامه 
اجرای مفاد  اسناد رسمی  یک نوبت در روزنامه جهت اطاع شما منتشر و از زمان انتشار در روزنامه ، اجرائیه 
اباغ شده محسوب ، در غیر این صورت طبق ماده 34 اصاحی قانون ثبت پس از گذشت ده روز از تاریخ 
اباغ اجرائیه ، عملیات اجرائی جریان خواهد یافت و مورد رهن عبارت است از: ششدانگ اعیانی یکباب منزل 
به پاک یازده هزار و هفتصد و هفتاد ) 11۷۷0( فرعی از دویست و سی ودو ) 232( اصلی واقع در اراضی 
الندشت بخش نه مشهد که طبق مقررات از طریق مزایده بفروش خواهد رسید و بجز آگهی مزایده ، آگهی 

دیگری منتشر نخواهد شد. م.الف 10۷
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی مشهد

 511/3آگهی ابلاغ ماده 87 پرونده اجرایی کلاسه 9807381

 بدینوسـیله بـه خانـم  منـور غفـاری ،  نـام پـدر: میر حسـن ،تاریـخ تولـد: 1315/12/3 شـماره ملی : 
15812۷043۷ شـماره شناسـنامه 80۷ ابـاغ مـی گردد:

در خصـوص پرونـده اجرایـی فـوق ،مطالبـات متعلق بـه مورث شـما نـزد اداره آموزش و پـرورش در 
قبـال طلـب خانـم بی بـی ریحانه عطار حسـینی بازداشـت و مبالغ به حسـاب بسـتانکار واریـز خواهد 

 . شد
اداره اجرای اسنادرسمی ثبت مشهد

**************************************
 511/5آگهی مزایده اموال منقول پرونده 9901039

 بـه موجـب پرونـده اجرائـی کاسـه ۹۹0103۹ خانـم مهدیـه نجفـی ، نام پـدر: محمد علـی ، تاریخ 
تولد : 13۶۷/10/5 شـماره ملی : 3۶218۹2۶5۶ شـماره شناسـنامه : 1۷15۶ به اسـتناد سـند ازدواج 
: شـماره سـند: 4004  ، تاریخ سـند:  138۷/12/20  دفترخانه ازدواج شـماره 30 و طاق شـماره 50 
شـهر مشـهد اسـتان خراسـان رضـوی اجرائیـه ای جهـت وصـول مهریـه بـه تعـداد 300 عدد سـکه 
طـای کامـل بهـار آزادی علیـه : محسـن پهلوانـی،  نـام پـدر: رضـا  ، تاریـخ تولـد : 13۶4/3/25 
شـماره ملـی : 0۹44۶25۶30 شـماره شناسـنامه: 814 صـادر کـه اجرائیـه در مورخـه 13۹۹/۶/12 از 
طریـق سـامانه ثنـا اباغ گردید سـپس حسـب در خواسـت وکیل بسـتانکار بـه شـماره وارده 1104-
13۹۹/2/30 مبنـی بـر توقیـف خـودرو متعلـق به مدیـون در قبـال 300 عدد سـکه تمام بهـار آزادی 
، خـودرو سـواری راناTU5مـدل 13۹۷ بـه شـماره انتظامـی ۷38 ه 45- ایـران12 متعلـق بـه مدیون 
بازداشـت که توسـط کارشـناس رسـمی دادگسـتری ارزیابی و طبق گزارش کارشـناس رسمی بشماره 
وارده 4۶۶50-13۹۹/۷/2 بـه شـرح ذیـل اعـام گردیـد: در خصـوص قیمـت گـذاری یـک دسـتگاه 
سـواری رانـاTU5 مـدل 13۹۷ سـفید رنـگ بـه شـماره  انتظامـی ۷38 ه 45- ایـران 12 در معیـت 
خواهـان بـه پارکینـگ ده غیبـی مراجعـه و از خودرو بازدیـد گردید ، که ضمن بررسـی اعـام نظریه 
کارشناسـی بشـرح ذیـل اعـام مـی گـردد: سـواری فـوق در هنـگام بازدیـد از نظـر فنـی موتـور- 
گیربکـس و سـایر قسـمتهای فنـی سـالم و از نظـر بدنه فاقد رنگ بـوده فقط به صـورت جزئی خط و 
خـش در اطـراف بدنه مشـاهده شـد دارای چهارحلقه لاسـتیک با آج ۶0 درصد و زاپـاس دارد باعنایت 
بـه مـوارد فـوق در صـورت صحـت و برابری مشـخصات فوق با سـوابق شـماره گذاری و نبـود منعی 
در فـروش و سـیله فـوق بـا توجـه بـه مـدل و کارکـرد خـودرو ارزش پایه روز خـودرو رانـاTU5 مدل 
13۹۷ سـفید رنـگ شـماره پـاک ۷38 ه 45- ایـران 12 به مبلـغ 1/420/000/000 ریـال ) یکصد و 
چهـل و دو میلیـون تومـان( بـر آورد و اعـام مـی گـردد. با توجه بـه قطعیـت ارزیابی مزایـده در روز 
شـنبه مورخـه 13۹۹/۹/8 از سـاعت ۹ صبـح الی 12 ظهر ، جلسـه مزایـده اتومبیل مذکـور در خیابان 
امام خمینی 28- شـعبه دوم اداره اجرای اسـناد رسـمی مشـهد از مبلغ 1/420/000/000 ریال شـروع 
و بـه بالاتریـن  قیمتـی کـه خریـدار داشـته باشـد نقـدا فروختـه خواهـد شـد . ضمنـا مبلغ نیم عشـر 
دولتـی ۷1/000/000 ریـال و مبلـغ حـق مزایـده 85/200/000 ریال مـازاد بر مبلغ مزایده میباشـد و 
طبقـه مـاده 121 آئیـن نامـه اجـرا هزینه هـای قانونـی  طبق مقـررات از خریـدار وصول خواهد شـد 
همچنیـن در صـورت تعطیلـی روز مزایـده  در روز بعد از تعطیل رسـمی درسـاعت تعیین شـده برگزار 
میگـردد. ضمنـا شـرکت در مزایـده منـوط بـه پرداخـت 10 درصـد از مبلـغ پایـه مزایـده بـه صندوق 
ثبـت بـوده و حضـور خریدار یـا نماینده قانونی آن در جلسـه مزایده الزامی اسـت. م الـف:105   تاریخ 

13۹۹/8/24 انتشار: 
 سرپرست اداره اجرای اسناد رسمی مشهد- محمد رضا اجتهادی عرب

****************************************************
511/6 آگهی مزایده اموال غیر منقول کلاسه پرونده اجرائی 9705415

 بانـک ملـت بـه اسـتناد اسـناد رهنـی 1322۹ - ۹5/8/25 دفترخانـه 204 مشـهد اجرائیـه تحـت 
کاسـه ۹۷05415 در قبـال مبلـغ1/205/۶3۷/824 ریـال تـا مورخـه ۹۷/4/25 علیـه آقـای هـادی 
قلـی زاده فرزنـد علـی ،تاریـخ تولـد 5۷/5/20 شـماره شناسـنامه 1081 صـادره مشـهد، شـماره ملی 
0۹38۷۹۶۹۷۶ ) وام گیرنـده( و آقـای محسـن قلـی زاده فرزنـد علـی، تاریـخ تولـد 3۷/1/5 شـماره 
شناسـنامه 814 صـادره مشـهد ،شـماره ملـی 0۹3۹42۷443 ) راهن( صـادر که پس از ابـاغ اجرائیه 
در مـورخ 13۹۷/8/1 و در پایـان مهلـت مقـرر در آئین نامه اجرای  مفاد اسـناد رسـمی لازم الاجراء و 
تقاضـای بانـک مبنی بـر ارزیابی و مزایده مورد وثیقه که عبارتسـت از: ششـدانگ آپارتمان بمسـاحت 
88/۹5 مترمربـع قطعـه 2 طبقـه اول جنوبـی پـاک ثبتـی 123۹3 فرعـی مفـروز و مجـزی شـده از 

3۷۷۶ فرعـی از 235 اصلـی قطعـه 2 تفکیکـی بخش ۹ مشـهد ، ملکی محسـن قلی زاده میباشـد که 
برابـر گـزارش کارشـناس ملـک به آدرس بلـوار فکوری - خیابـان 85- خیابان ارغـوان 8- پاک 22 
- واحـد 1- طبقـه 1 جنوبـی به مبلـغ  4/500/000/000 ریـال ) چهار میلیارد و پانصـد میلیون ریال( 
ارزیابـی  و قطعیـت یافتـه کـه حـدود  و مشـخصات و توصیـف اجمالـی ملـک بدین شـرح میباشـد: 
آپارتمـان مسـکونی بـه مسـاحت 88/۹5 مترمربـع در طبقـه اول سـمت جنـوب از مجموعـه 8 واحـد 
دارای آسانسـور ، پارکینگ  مشـاع و انباری و دارای امتیاز انشـعابات آب ، برق ، گاز و تلفن ،سیسـتم 
سـرمایش کولـرگازی و گرمایـش پکیـج و رادیاتـور دارای قدمـت حـدود 5 سـال بـا سـند ششـدانگ 
وقفـی )  آسـتان قـدس( دارای هـال و پذیرایـی 2 خـواب ، آشـپزخانه و سـرویس بهداشـتی کامـل، 
در نهایـت بـر اسـاس مسـتندات ارائه شـده شـامل کپی سـند مالکیـت و گواهـی پایانکار سـاختمانی 
، بررسـی میدانـی و ماحظـه کیفیـت و شـرایط ملـک و مالکیـت ) در تصـرف مالـک( و موقعیت آن 
و احتسـاب کلیـه امتیـازات و تمامـی مـوارد اثرگـذار بـر ارزش ملـک ، ارزش معاماتی ملـک مذکور 
در مجمـوع 4/500/000/000 ریـال ) چهـار میلیـارد و پانصـد میلیـون ریـال( بـر آورد و اعـام مـی 
گـردد - حـدود اجمالـی پـاک مذکور بـر اسـاس پرونده ثبتی بشـرح ذیل می باشـد: شـمالا: در پنج 
قسـمت کـه قسـمت دوم آن غربـی اسـت بطـول هـای ) 4/55( چهار متـر و پنجاه و پنج سـانتی متر 
، )0/15( پانـزده سـانتیمتر، ) 1/25( یـک متـر و بیسـت و پنـج سـانتیمتر، ) 1/۶0( یک متر و شـصت 
سـانتیمتر، ) 2/50( دو متـر و پنجـاه سـانتیمتر اول ودوم دیواریسـت مشـترک  ، سـوم درب و دیـوار 
اسـت ،چهـارم و پنجم دیواریسـت اول ودوم به آپارتمان مسـکونی قطعه 1 ، سـوم بـه ورودی ،چهارم 
آسانسـور، پنجـم بـه راه پله مشـاعی -  شـرقا: در دوقسـمت که قسـمت دوم آن جنوبی اسـت بطول 
هـای ) 8/00( هشـت متـر،) 1/۷0( یـک متـر و هفتـاد سـانتیمتر ، اول و دوم دیواریسـت اول بـه درز 
انقطـاع ، دوم بـه فضـای حیـاط مشـاعی - جنوبـا: در سـه قسـمت بطـول هـای ) 3/25( سـه متـر و 
بیسـت و پنـج سـانتیمتر ، )2/00( دو متـر ، ) 2/25( دو متـر و بیسـت و پنـج سـانتیمتر ، اول دیـوار  و 
پنجـره اسـت ، دوم نیـم دیـوار جلـوی بالکـن ، سـوم دیـوار و پنجـره اسـت ، اول تا سـوم بـه فضای 
حیـاط مشـاعی - غربا: در دوقسـمت بطـول های ) 1/۷0( یک متـر و هفتاد سـانتیمتر ، )۷/85( هفت 
متـر و هشـتاد و پنـج سـانتیمتر ، اول و دوم دیواریسـت اول بـه فضـای حیـاط مشـاعی، دوم بـه درز 
انقطـاع - مشـخصات منضمـات  ملـک : پارکینـگ به مسـاحت 12/5  به حـدود اربعه شـمالا: بطول 
) 2/50( دو متـر و پنجـاه سـانتیمتر خـط فرضـی به محوطه مشـاعی  اسـت ،  شـرقا بطـول ) 5/00( 
پنـج متـر، خـط فرضـی به محوطه مشـاعی اسـت بـه پارکینگ قطعـه 4 ،  جنوبـا: به طـول ) 2/50( 
دو متـر و پنجـاه سـانتیمترخط فرضـی به محوطه مشـاعی اسـت ،غربا: بطـول ) 5/00( پنـج متر خط 
فرضـی بـه محوطـه مشـاعی اسـت -  انبـاری  به مسـاحت 1/۹۶ بـه حدود اربعه شـمالا: بـه طول ) 
1/15( یـک متـر و پانـزده سـانتیمتر  ،درب و دیـوار اسـت بـه پشـت بام ،  شـرقا بطـول )1/۷0( یک 
متـر و هفتـاد سـانتیمتر دیواریسـت مشـترک بـه انبـاری قطعـه 3 ،  جنوبـا : بطـول ) 1/15( یک متر 
و پانـزده سـانتیمتر دیوارسـت مشـترک بـه راه پلـه مشـاعی،  غربـا : بطـول ) 1/۷0( یـک متـر هفتاد 
سـانتیمتر دیواریسـت مشـترک بـه انبـاری قطعه 1،  ملـک موصوف برابر گـزارش مامـور اجرای ثبت 
در روز ارزیابـی تصـرف مالـک مـی باشـد و حـدود ملـک با واقـع تطبیـق دارد . ملک موصـوف برابر 
نامـه شـماره 13۹۹85۶0۶2۶۶003۷83 دفتـر امـاک بازداشـتی ، فاقد بازداشـتی می باشـد . مزایده 
بصـورت ششـدانگ از مبلـغ ارزیابـی شـده فوق در روز شـنبه مورخـه 13۹۹/۹/8 از سـاعت ۹ الی 12 
ظهـر در محـل شـعبه اول اجـرای ثبت مشـهد واقع در خیابان پاسـداران ، نبش پاسـداران 3/1 شـعبه 
رهنـی اداره اجـرا ، شـروع و بـه بالاتریـن قیمت پیشـنهادی نقـدا واگذاری مـی گـردد . ضمناچنانچه 
روز مزایـده بـا تعطیـل رسـمی مصادف گردد جلسـه مزایده روز بعـد در همان محل و در سـاعت مقرر 
برگـزار خواهـد شـد ومبلـغ نیـم عشـر  اجرایی و حـق مزایده زائد بـر مبلغ مزایـده وسـایر هزینه های 
قانونـی اعـم از معلـوم و نامعلـوم، طبـق تبصـره ۶ مـاده 121 بعهـده برنـده مزایـده می باشـد. ضمنا 
شـرکت در مزایـده منـوط بـه پرداخـت ده درصـد از مبلـغ پایـه کارشناسـی به حسـاب سـپرده ثبت و 

حضـور خریـدار یـا نماینـده قانونی  آن در جلسـه مزایـده الزامی اسـت.م.الف108 
اداره اجرا اسناد رسمی مشهد

مفقودی) اصلاحیه(

 برگ سـبز موتور سـیکلت احسـان  RD125مدل 13۹2 به شـماره پاک 114۷۷ - ۷۶۹ به شـماره 
موتـور NYW205۶43 و شـماره تنـه ۹2121۶۹ بـه نـام سـیف اله عزیـزی مفقود گردیـده و از درجه 

اعتبار سـاقط می باشـد.
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بایدها و نبایدهای مصرف موادغذایی برای 
مبتلایان به آنفلوانزا

 افــراد معمولا هنگام ابتا به بیماری هایی مثل آنفلوآنــزا میل زیادی به غذا خوردن ندارند. 
هنــگام ابتا به بیماری آنفلوآنزا باید به اندازه کافی غذاهای مقوی و مایعات اســتفاده کنیم 

تا بدن قوی شود.
به گزارش »صبح امروز« به نقل از ایلنا، اما چه خوراکی هایی مناســب و نامناســب در دوره 

آنفلوانزا هستند؟
سوپ مرغ: مواد تشکیل دهنده سوپ مرغ باعث مبارزه با التهاب می شود و پاسخ های التهابی 
به بیماری را کاهش می دهد. سوپ مرغ همچنین راه بینی و گلو را باز می کند و فرد راحت تر 
نفس می کشــد. سوپ های دیگر نیز مثل سوپ سبزیجات آثار مشابه برای فرد دارد. سوپ ها 
عاوه بر مقوی بودن، راحت هضم می شود و می توان به راحتی آن ها را آماده کرد و همچنین 

حاوی آب است و به این ترتیب آب رسانی به بدن را افزایش می دهد.
ســیر: سیر دارای خواص ضد ویروس و ضد باکتری است؛ این ماده به فرد کمک می کند تا 
سیستم ایمنی خود را بهبود بخشد و با عفونت هایی مثل آنفلوآنزا و سرماخوردگی مبارزه کند.
میوه های حاوی ویتامین C: میوه ها و ســبزیجات حاوی ویتامین C می تواند سیستم ایمنی 

شما را تقویت کند.
زنجبیــل: زنجبیل باعث از بین بردن حالاتی مثل حالت تهوع در آنفلوآنزا و بهبود سیســتم 
گوارشی می شود. می توانید پودر زنجبیل را به مقدار بسیار کم به وعده های غذایی خود اضافه 

کنید و همچنین آن را در آب داغ، عسل و لیمو بریزید و یک چای گیاهی درست کنید.
ســبزیجات: ســبزیجات حاوی مقدار زیادی فیبر هســتند که گوارش را بهبود می بخشند و 
همچنین مواد مغذی مثل ویتامین C، آهن و فولیک اسید دارند. این مواد نقش مهمی را در 
بهبود عملکرد سیستم ایمنی ایفا می کنند و همچنین خواص ضد باکتری و ضد التهابی دارند 

که بدن را سریع تر بهبود خواهند بخشید.
جو دوســر: جو دوسر نیز منبع غنی از فیبر اســت که فیبر موجود در این ماده غذایی حاوی 
باکتری های مفید است. همچنین برای افرادی که مبتا به سرماخوردگی یا آنفلوآنزا هستند، 

مناسب است، زیرا می تواند تب، اسهال و استفراغ را از بین ببرد.
مایعات: مرطوب نگه داشــتن بدن جزو مهم ترین نکاتی اســت که فرد می تواند در مبارزه با 

آنفلوآنزا انجام دهد که مایعات زیر در این شرایط کمک کننده خواهند بود.
آب: کلیه ها از آب اســتفاده می کنند تا مواد اضافی بدن را خارج کنند. نوشیدن آب به اندازه 
کافی باعث افزایش ســرعت ریکاوری در فرد می شــود. همچنین آب گرم با عسل، لیمو و 

زنجبیل: زنجبیل موجود در این نوشیدنی باعث کاهش حالت تهوع در فرد می شود.
دمنوش هــای گیاهی: برخی از دمنوش های گیاهی خــواص درمانی خاص دارند. به عنوان 
مثال جوشانده نعنا یا پونه یا عصاره رزماری عوارض تنفسی بویژه سرفه را کاهش می دهد و 
جوشــانده گل گاوزبان در کاهش تب موثر است. چای زنجبیل به علت طبع گرم و خاصیت 

ضدمیکروبی آن تاثیر بسیار مطلوبی در درمان سرماخوردگی آنفلوانزا دارد.
اما چه غذاهایی باید از آن ها دوری کنیم؟

غذاهای فراوری شــده: این غذاها دارای نمک زیادی هســتند که آب بدن و قند را می گیرند 
و همین موضوع باعث افزایش التهاب می شــود. همچنین غذاهای چرب، ســرعت هضم را 
کاهش می دهد. از سوی دیگر لاکتوز موجود در لبنیات، هضم سختی دارد که اگر فرد حالت 
تهوع شدیدی داشــته باشد و با مصرف لبنیات، خلط بیشتری تولید کند، نباید آن را مصرف 

کند.

اهمیت کمبود ویتامین D چیست؟
مدیر گروه تغذیه جامعه دانشــگاه علوم پزشــکی تهران، در ارتباط با تغذیه روزهای کرونایی و 

نیازهای بدن، نکاتی را متذکر شد.
به گزارش »صبح امروز« به نقل از مهر، احمدرضا درستی، با عنوان این مطلب که بین تغذیه و 
کرونا یک ارتباط دو طرفه وجود دارد، اظهار کرد: کسانی که تغذیه خوبی ندارند و دچار سوءتغذیه 
شــده و ایمنی بدن آنها کاهش پیدا کرده است، بیشــتر در معرض خطر ابتاء به کرونا هستند. 
شســتن دست ها و صورت و نوشیدن آب کافی و تغذیه مناســب در دوران کرونا، به سامت و 

ایمنی بدن ما کمک می کند.
مدیر گروه تغذیه جامعه دانشکده تغذیه و رژیم شناسی دانشگاه علوم پزشکی تهران، تاکید کرد: 
افراد باید بین ۶ تا 11 واحد )هر واحد 30 گرم( در روز از گروه نان و غات و مواد نشاســته ای 
مصرف کنند. خوردن ســبزی ها و میوه های زمستانی باعث می شــود که ویتامین C مورد نیاز 

بدن تأمین شود.
درستی با عنوان این مطلب که یکی از عوامل ایمنی در جریان کرونا، کمبود ویتامین D در بدن 
است، گفت: قرار دادن ماهی در برنامه غذایی و تابش نور مستقیم آفتاب به بدن می تواند ویتامین 

D مورد نیاز بدن را تأمین کند.

ادامه دار شدن تعطیلی مدارس خراسان رضوی
تعطیلی آموزش های حضوری در مدارس خراسان رضوی دو هفته دیگر تمدید شد.

به گزارش »صبح امروز« به نقل از روابط عمومی آموزش و پرورش خراســان رضوی، با توجه 
به شیوع گسترده ویروس کووید-1۹ و بر اساس مصوبه ستاد استانی و تایید ستاد ملی مقابله با 
کرونا  آموزش های حضوری در تمام مدارس استان خراسان رضوی از روز شنبه 24/8/13۹۹ به 
مدت 2 هفته )تا 8 آذر ماه ( تعطیل است. در طی این مدت آموزش ها به صورت غیرحضوری و 

از طریق شبکه »شاد« پیگیری می شود.

بیماران کرونایی تحت پوشش بیمه قرار می گیرند
عضو کمیســیون بهداشت مجلس شورای اســامی گفت: به کمک وزیر و شورای عالی 
بیمه ها تصویب شد که از این پس تمام دارو و درمان بیماران کرونایی و حتی اقام یک بار 

مصرف مورد نیاز آن ها تحت پوشش بیمه  ها قرار گیرد.
به گزارش »صبح امروز« به نقل از ایســنا، یحیــی ابراهیمی در این رابطه اظهار کرد: به 
سمت فصل ســرد می رویم و بیماری کرونا ویروس می تواند با آنفلوآنزا همپوشانی داشته 

باشد و شدت بیماری و شیوع آن افزایشی چندین برابر داشته باشد.
وی بــا بیان اینکه »بیمارانی کــه دارای بیماری زمینه ای ریوی،  قلبی و عروقی،  کلیپی،  
فشارخون و یا بیمارانی که کورتن استفاده می کنند باید تحت درمان قرار گیرند تا چنانچه 
دچار کرونا ویروس شــدند فــوت نکنند« افزود: باید   تعداد تســت ها و نمونه گیری ها را 

افزایش داده و هدفمند کنیم. 
عضو کمیســیون بهداشت مجلس شورای اســامی گفت: نباید افرادی که بیماری های 
زمینه ایدارند بخاطر ترس از کرونا در خانه بمانند و به وضعیت حادتری دچار شــوند بلکه 
باید نســبت به درمان خود از طریق پزشک متخصص اقدام کنند. ضرورت دارد این افراد 

به هر طریقی پایش شوند.
نماینده مردم سلســله و دلفان با اشاره به اینکه در ستاد کرونای استان توصیه شده  تعداد 
تســت ها را افزایش و هدفمند انجام دهیم و افرادی که مثبت هستند را قرنطینه کنیم نه 
اینکه رها شــوند،  تصریح کرد: ضرورت دارد افراد مثبت را غربالگری کرد و پس از پایش 

آن ها رادر نقاهتگاه ها به مدت دو هفته از دیگران جدا و تحت درمان قرار گیرند.  
عضو کمیســیون بهداشت مجلس شورای اسامی با بیان اینکه »یکی از اعتراضات بنده 
در ستاد کرونا این بود که درمان بیماران کرونایی تحت پوشش بیمه ها نبود و بصورت آزاد 
این امر انجام و فرد متحمل 40 میلیون تومان هزینه درمان می شد، افزود: خوشبختانه به 
کمک وزیر و شــورای عالی بیمه ها تصویب شــد که زین پس تمام دارو و درمان بیماران 
کرونایی وحتی اقام یکبار مصرف مورد نیاز آنها تحت پوشش بیمه  ها قرار گیرد. در حال 
حاضر مشکل آنچنانی برای درمان بیماران کرونایی نداریم و به لحاظ دارو نیز محدودیت 

نداریم.

اخبار 

روانشناس مرکز مشاوره دانشگاه تهران پاسخ داد:

چطور استرس ناشی از کرونا را کاهش دهیم؟
روانشــناس مرکز مشــاوره دانشگاه تهران 
گفــت: انواع مشــکات جســمی و روانی 
می تواننــد در اثــر اضطراب های ناشــی از 
کرونــا در افراد پدیدار شــود امــا با اجرای 
ایده های خاقانه در خانه می توان از بند این 

اضطراب ها رها شد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« به نقل از 
ایرنا، عطاءالله محمــدی در رابطه با عائم 
اضطراب ناشــی از کرونا را در افراد مختلف 
متفاوت دانســت و اظهار کرد: احساســاتی 
مثــل تپش قلب، عــرق کردن، اشــتهای 
پاییــن، خواب کم یا زیــاد، پریدن از خواب 
هنگام شــب، ترس از مرگ خود و عزیزان 
و احساس خالی شدن دل، بخشی از عائم 
ذهنــی در دوران کرونا هســتند که ممکن 

است افسردگی نیز به آن دامن بزند.
وی ادامــه داد: اضطراب عــده ای با عائم 

جسمی همراه است، از جمله احساس درد در 
قفسه سینه، گرفتگی عضات پشت گردن، 
پشت درد و ســفت شدن عضات یا همان 
اسپاســم عضانی، دردهای مبهم در پشت 
یا در قفسه ســینه شان یا تنگی نفس های 
موقتی که بخشی از عائم جسمی ناشی از 

اضطراب و استرس افراد هستند.
این روانشــناس بــا بیان اینکــه »گروهی 
نیز ممکن اســت دچار حمــات پانیک یا 
سراســیمگی های ذهنی شوند« خاطرنشان 
کرد: مثل اینکه فرد از اســتفاده اتوبوس یا 
تاکسی یا حتی بیرون رفتن از خانه وحشت 
دارد و دچار حمات اضطرابی می شود و فکر 
می کند اگر از خانه خارج شود غش می کند 

و می میرد.
روانشــناس مرکز مشــاوره دانشگاه تهران 
گفــت: این درحالیســت کــه گروه هایی از 

مردم نیز ممکن اســت غمگین و گوشه گیر 
شوند، ارتباطات خود را با دیگران قطع کنند، 
غرغرو شــوند یا تحریک پذیر شده و زود از 
کوره در بروند، دچار پرخاشگری با همسر یا 

فرزندان و نزدیکان خود شوند.
وی بیان کرد: اینها عائم شــایعی هستند 
که در اثر اســترس و اضطراب های ناشی از 
دوران کرونا ممکن اســت در افراد بروز کند 
و هر کســی می تواند عائم خاص خود را 

داشته باشد.
این روانشناس با بیان اینکه »عائم بیماری 
کرونا بــا عائم  ناشــی از اضطراب تفاوت 
دارند« خاطرنشان کرد: از عائم شایع کرونا 
می توان به خستگی شدید، سرفه، تب، بدن 
دردهای شــدید و... اشــاره کرد، اما عائم 
اضطراب با این ها تفاوت زیادی دارد و قابل 
تشخیص اســت. همان طور که گفتم مثل 

دردهای مبهم در بدن، تپش قلب یا ترس از 
رفتن به جاهای شلوغ و... .

با اشــاره بــه اجــرای ایده های  محمدی 
خاقانه بــرای رهایــی از نگرانی توضیح 
داد: اجــرای ایده های خاقانه می تواند افراد 
را از بنــد این نگرانی ها رهــا کند. برقراری 
ارتباطات مجازی و تلفنی با اقوام، تقســیم 
کارهای خانه بین اعضا و کاهش تنش ها و 
اختافات، فیلم دیدن، گوش دادن موسیقی، 
مطالعه کردن و اشــتراک گذاشتن مطالب 
مفید و آموزنده با دیگــران، انجام بازی به 
ویژه با فرزندان که بحــران کرونا بر آن ها 
نیــز اثراتی خواهد داشــت، مثل بازی های 
ســرگرم کننده و خواندن مطالب فکاهی و 
ســرگرمی برای آن ها می تواند تا حد زیادی 
از بار اضطراب و استرس افراد در این دوران 

بکاهد.

وی گفــت: درواقع هر فردی بــا توجه به 
خاقیت شــخصی و سبک زندگی که دارد، 
می تواند تغییراتی را برای بهتر شــدن حال 

خود و اعضای خانواده به وجود بیاورد.
این روانشــناس دربــاره راهکارهای دیگر 
تســکین مشکات ناشی از اضطراب دوران 
کرونا تشــریح کرد: یکسری مراکز مشاوره 
آناین نیز هســتند که افــراد می توانند به 
صورت تلفنی برای حل مشــکات روحی 
یا جســمی خود از کارشناســان این مراکز 
مشــاوره بگیرند. حال ممکن است مشاوره 
تلفنی این مراکز برای عده ای از خانواده ها 
هزینه بر باشد به همین دلیل یکسری مراکز 
رایگان نیز مثل مرکز مشاوره تلفنی سازمان 
بهزیســتی وجود دارد که مــردم می توانند 
با شــماره گیری 1480، به صورت تلفنی و 

رایگان مشاوره بگیرند.

مدیرعاملسازمانبیمهسلامتمطرحکرد:
تمدیدتاریخاعتباردفترچههایبیمهسلامتتاپایانسال

افزایش۱۵برابریتختهایICUنیشابور

کاریکاتورهایمحیطزیستی؛عاملیبرایفرهنگسازی

مدیرعامل ســازمان بیمه سامت با اعام این خبر که به 
دلیل شــیوع ویروس کرونا تسهیات خاصی برای تمدید 
دفترچه بیمه شدگان سازمان بیمه سامت ایجاد شد، گفت: 
تاریخ اعتبار دفترچه های بیمه سامت تا پایان سال تمدید 

شده است.
به گزارش »صبح امروز« به نقــل از روابط عمومی بیمه 
ســامت، محمد مهدی ناصحی دربــاره تمدید دفترچه 
بیمه ســامت اظهار کرد: اگر دفترچه برگه ســفید داشته 
باشد، نیازی به مراجعه حضوری به دفاتر پیشخوان نیست. 
گفتنی است همه بیمه شــدگان سازمان بیمه سامت که 
بیش از 40 میلیون نفر هستند، به جز بیمه شدگان صندوق 
بیمه سامت ایرانیان، نیازی به حضور برای تمدید دفترچه 

بیمه سامت ندارند.
وی افزود: همــه بیمارســتان ها، پزشــکان، داروخانه  و 
آزمایشــگاه ها می تواننــد دفترچه های بیمه ســامت را 
بپذیرند؛ بر این اســاس، تاریخ اعتبار دفترچه بیمه سامت 

کســانی که از ابتدای سال 13۹۹ تمام شــده، نیازی به 
مراجعه نخواهند داشت. بیمه شدگان سازمان بیمه سامت 
با شماره گیری *1۶۶۶# می توانند از تاریخ اعتبار دفترچه 

بیمه سامت خود آگاهی شوند.
ناصحــی دربــاره بیمه رایــگان بدون ارزیابی وســع نیز 
بیــان کرد: با مصوبه اخیر ســتاد ملی مقابلــه با کرونا، از 
روز گذشته برای همه کســانی که دفترچه بیمه سامت 
ندارند یا دفترچه بیمه داشتند و تاریخ اعتبار آن تمام شده، 
می توانند با مراجعه به دفاتر پیشــخوان، درخواســت بیمه 
سامت رایگان کنند.  دفترچه بیمه سامت همگانی فقط 
بــرای بخش دولتی اعتبار دارد. کســانی که به هر دلیلی 
می خواهنــد به بخــش خصوصی مراجعه کننــد، باید در 
دفاتر پیشــخوان درخواست ارزیابی وسع بدهند. همچنین 
از طریق سایت سازمان بیمه ســامت و قسمت مراجعه 
بیمه شــدگان نیز می توانند درخواســت ارزیابی وسع خود 

را ثبت کنند.

رئیس علوم پزشکی نیشــابور با اشاره به افزایش15 برابری 
تخت های ICU در این شهرســتان گفت: همچنان در حوزه 

تخت های ICU با کمبود روبرو هستیم.
به گــزارش »صبح امــروز« بــه نقل از فارس، محســن 
عظیمی نژاد با بیــان اینکه »قبل از بحــران کرونا نیاز کل 
بیمارستان 22 بهمن نیشــابور با 100 کپسول اکسیژن و 4 
تخت ICU داخلی تأمین می شــد، اما با شروع بحران کرونا 
و افزایش شــمار مبتایان تعداد تخت های ICU به ۶0 عدد 
افزایش یافتــه، یعنی افرایش 15 برابری که البته ما هنوز هم 
کمبود داریم« اظهار کرد: با شــروع فصل زمســتان و عدم 

رعایت شــهروندان قطعاً این میزان نیــز کافی نبوده و باید 
افزایش پیدا کند.

وی ادامــه داد: با توجه بااینکه هر تخت آی. ســی. یو برای 
تجهیز نیازمند تشک مواج، مونیتور و ونتیاتور است، بنابراین 
برای تجهیز هر تخت ICU نیازمند یک میلیارد تومان هزینه 
هستیم که با اضافه شــدن 5۶ تخت ICU مردم به ظرفیت 
بیمارســتان 22 بهمن پی به  میــزان کمک دولت به علوم 
پزشکی نیشابور در تأمین هزینه ها و تجهیز ICU بیمارستان 

22 بهمن می برند.
عظیمی نژاد با بیان اینکه »قبل از بحران کرونا 100 کپسول 

اکسیژن جوابگوی نیاز شــهروندان و بیمارستان بود« تأکید 
کرد: اما در شــرایط کنونی در همین بیمارستان 22 بهمن ما 
حدود 300 کپسول اکسیژن، یک دستگاه اکسیژن ساز که در 
اردیبهشت ماه سال جاری خریداری شده، یک تانکر 10 تنی 
اکسیژن و یک دستگاه اکسیژن ساز ۶00 لیتر بر دقیقه که در 
هفته آتی به بهره برداری می رســد، موجود داریم، زیرا میزان 
نیاز اکســیژن مبتایان به کرونا در نیشابور در هر دقیقه بین 

2 هزار و 500 تا 3 هزار لیتر افزایش یافته است.
وی در خصوص تانکر اکســیژن خریداری شــده از شیروان 
تصریح کرد: آن تانکر اکســیژن را علوم پزشــکی شیروان 

خریداری کرده بودند، اما ظرفیت استفاده از آن را نداشتند و 
ما در حقیقت از شیروان منتقل کردیم.

 رئیس علوم پزشــکی نیشابور گفت: اگر می خواستیم همین 
تانکــر را برای ما بســازند دو ماه دیگر بــا چند برابر قیمت 
به دســت ما می رســید که با همکاری فرماندار نیشــابور و 
وزارت بهداشــت و درمان ظرف مدت 3 روز تانکر یا ظرفیت 
اکسیژن 10 تن  از شیروان خریداری و به نیشابور منتقل شد. 
هم اکنون این تانکر با ظرفیت 10 تن اکســیژن برای تأمین 
اکســیژن موردنیاز مبتایان در بیمارستان 22 بهمن نیشابور 

نصب شده است.

رئیس مرکز آموزش محیط زیست و تربیت محیط بان از تولید 
طرح های انیمیشــنی و کاریکاتورهای محیط زیســتی برای 

نخستین بار در کشور خبر داد.
به گزارش »صبــح امروز« به نقل از پایگاه اطاع رســانی 
سازمان حفاظت محیط زیســت آرش یوسفی با بیان اینکه 
»یکی از اهداف ما در مرکز آموزش محیط زیســت و تربیت 
محیط بان تغییر نگاه کلیشه ای به محیط  زیست و محیط بانان 
از طریق انجــام فعالیت های فرهنگی بــرای مخاطب عام 
است« اظهار کرد: در سال های گذشــته عموم اخبار درباره 
محیط بانان متاســفانه یا شــهادت و جراحت بود یا درگیری 
مسلحانه با شکارچیان. به ندرت در این حوزه فرهنگ سازی 
متفاوتــی برای تغییر نگرش عمومی بــه ویژه معرفی آن ها 
به نسل نو صورت گرفته اســت. وی افزود: در همین راستا 
مجموعه ای از اقدامات فرهنگی بــرای تغییر این رویکرد و 

معرفی هرچه بیشــتر محیط بانان فارغ از کلیشه های مرسوم 
در دســت انجام است که با توجه به ضریب نفوذ و اثرگذاری 
طرح های انیمیشنی و کاریکاتور ما بر آن شدیم تا برای اولین 
بار در مرکز آموزش محیط زیست و تربیت محیط بان آثاری در 
این خصوص خلق کنیم. رئیس مرکز آموزش محیط  زیست 
و تربیــت محیط  بان گفت: شــعار »80 میلیون محیط بان« 
که توسط عیسی کانتری - رییس سازمان حفاظت محیط 
زیست - بیان شد در واقع یک راهبرد درست، دقیق و کاماً 
علمــی و مبنای آن ایجاد مشــارکت عمومی برای حمایت 
و حفاظت از محیط زیســت کشور اســت و تحقق این شعار 
نیازمند خاقیت و نوآوری در انتقال پیام های محیط  زیستی 
و ســرمایه های این حوزه اســت تا بتوان عموم مردم و به 
ویژه جوانــان و نوجوانان را ترغیب کرد تــا خود به عنوان 
محیط بــان و محیط یار به کمک ســازمان بیایند و از محیط  

زیست کشور حفاظت کنند. وی با اشاره به نقش شبکه های 
اجتماعی در بازنشــر محتوا افزود: شــبکه های اجتماعی در 
صورت بهره گیری مطلوب بازوی کمکی ما در حوزه محیط  
زیست خواهند بود، نگاه ما اســتفاده از این ظرفیت است و 
در گام نخســت پنج طرح انیمیشنی و کاریکاتور با محوریت 
محیط بان تولید کردیم که آن ها را در شــبکه های اجتماعی 
به اشتراک می گذاریم و تردیدی نیست که خیلی زود شاهد 

انتشار و اشتراک گذاری آن ها توسط کاربران خواهیم بود. 
رئیس مرکز آموزش محیط  زیست و تربیت محیط  بان افزود: 
شــهاب جعفرنژاد - کاریکاتوریست و طراح برجسته کشور- 
در انجام این پروژه با مرکز آموزش محیط  زیســت و تربیت 
محیط بــان همکاری کرد و آثاری بــا موضوعات حفاظت از 
گونه ها، ایســتادگی مقابل شــکارچیان، مهربانی با طبیعت، 

قهرمانان و اسطوره های وطنی تولید شد. 
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لزوم تناسب فرش با دکوراسیون
عبدالله احراری

قالی ایرانی از جهات مختلف اعم از طرح و نقش، اندازه، جنس و نوع مواد اولیه، تراکم و 
رجشمار و رنگبندی بسیار متنوع است. از نظر تنوع طرح و نقشه آنقدر تنوع و فراوانی در 
فرش ایرانــی وجود دارد که محقق صاحب نامی همانند جناب فورد اعتراف می نماید که 
به رغم آن که عمری را صرف پژوهش در خصوص طرح ها و نقوش فرش نموده ولی باز 

هم کرارا« طرح هایی از قالی ایران را برای اولین بار می بیند!
از نظــر اندازه نیز عاوه بر این که ایران زمیــن مهمترین مرکز تابلو فرش و فرش های 
کوچک پارچه اســت، متناسب با وضعیت معماری و مســکن ایرانیان و سایر کشورهای 
جهان اندازه های متوسط و بزرگ پارچه را نیز تولید می گردد. بطوریکه هم اکنون عملیات 

فرش 2500 در روستاهای یوسف آباد و شفیع آباد نیشابور نیز در حال بافت است!
اگر چه مواد اولیه کاربردی در بافت قالی منحصر به پشــم و پنبه و ابریشــم اســت ولی 
قالیبافان ایرانی بســته به سبک بافت و کاربری آن از همین مواد اولیه محدود ده ها نوع 
قالی مختلف تهیه می نمایند. ممکن است قالی با صد در صد پشم یا صد در صد ابریشم و 
چله آن ابریشمی یا پنبه ای بوده و بافت آن از پشم یا ابریشم باشد. در نتیجه مصرف کننده 
و خریدار فرش بســته به انتظاراتی که از فرش دارد می تواند جنس فرش مورد نیاز خود 

را انتخاب نماید!
تراکم و رجشــمار فرش های تولیدی ایران زمین نیز بســیار متنوع بوده و از 15 تا 120 
بافته می شود.در حالی که برخی از دستبافته های عشایری با تراکم 15 تا 30 بافته می شود 
)15تا30 گره در ۶/5 ســانتی متر( بســیاری از دستبافته های ابریشمی یا کرک ابریشم با 
رجشمار۷0 تا 80 بافته می شود. همین موضوع بخودی خود باعث ایجاد تنوع دیگری در 

قالی گردیده که همانا طول پرز گره یا همان ساق گره در فرش است!
تولید کنندگان قالی با اســتفاده از تنالیته ها و شــیدهای مختلف رنگی هر طرح و نقشــه 
فرش را با رنگبندی بســیار متنوعی ارایه می نمایند که البته استفاده از رنگ ها و طرح ها 
در هر منطقه از عوامــل مختلفی اعم از فرهنگ، اعتقاد، اقتصاد ، تاریخ و اقلیم آن الهام 

گرفته است.
در مجموع تنوع تولید قالی در ایران به گونه ای است که نیاز همه سلیقه ها را پاسخ مثبت 
دهد ولی شــما به عنوان یک خریدار قبل از مراجعه به فروشــندگان و عرضه کنندگان 
فــرش باید بدانید که فرش را برای چه مکانــی می خواهید؟ اتاق کودک؟ اتاق پذیرایی؟ 
محل مورد اســتفاده فرش دســتباف در معرض چه  آسیب هایی اســت؟ رطوبت؟ نور؟ پا 

خوردن زیاد؟
وسعت محل مفروش نمودن فرش چقدر است؟ با استفاده از فرش های مختلف می توانید 
وســعت آن را بزرگتر یا کوچکتر نشــان دهید! میانگین درجه حرارت و سردی و گرمی 
محل سکونت شما چقدر است؟ نوع دستبافته ای که شما خریداری می نمایید در این رابطه 
می تواند به شــما در متعادل ســازی محیط کمک نماید! با توجه به موارد فوق به منظور 

هماهنگی فرش با دکوراسیون رعایت نکات زیر ضروری است.
1: در فضایی با وســعت کــم، پهن کردن فرش با نقش و نگاری فشــرده و متراکم، به 

شلوغی فضا و در نهایت کوچکتر به نظر آمدن آن کمک می کند !
2: هنگامی که کفپوش ثابت مورد نظر شــما طرح دار اســت، فرشی با طرح های خلوت 
انتخــاب کنید تا تعــادل طرح و نقش در کف محیط حفظ شــود. مثا در صورت امکان 
اســتفاده از گبه به لحاظ سبک دکوراســیون محیط بهترین انتخاب برای روی کفپوش 

پارکت آن هم در فضای مدرن گبه است !
3: دکوراتورها همواره فرش های با طرح افشان را برای فضاهای کوچک توصیه می کنند!
4: انتخاب فرش های لچک ترنج برای فضای معمولی و نسبتا بزرگ بسیار مناسب است. 
ولی انتخاب فرش خشــتی برای این قبیل مکان ها توصیه نمی شود، زیرا سبب کوچکتر 

جلوه کردن محیط می شود !
5: برای فضایی با وســعت کم، فرشی با ترکیب رنگی روشن انتخاب کنید. این مسئله در 
مورد مکان های با محدودیت نور کافی نیز توصیه می شــود. هر چه کف زمین روشــن تر 

باشد فضا بزرگتر و نورانی تر جلوه می کند !
۶: در ضمن به هنگام انتخاب رنگ فرش، به پالت های رنگی موجود در فضا شامل رنگ 
دیوارهــا، پارچه روکش مبلمان، پرده ها و حتی رنگ چــوب لوازم و از همه مهمتر رنگ 

کفپوش توجه کنید !
۷: حفــظ هماهنگی میان طرح و رنگ فرش انتخابــی و دیگر عناصر یک فضا از جمله 

مهترین عوامل در انتخاب فرش مناسب است !
8: این که فرش مورد نیاز در چه مکانی و با چه کاربردی پهن می شود در انتخاب تعیین 
کننده اســت. مثا برای فضاهای پر رفت و آمد مثل اتاق نشیمن و فضای ورودی خانه، 
فرش های روشن و با بافت ظریف و به اصطاح رج بالا انتخاب نکنید. این گونه فرش ها 

در این مکان ها در معرض آسیب دیدگی بیشتری قرار می گیرند !
۹: برای محل ها و اتاق های پر رفت و آمد فرش های بافته شــده با پشــم دســتریس و 

رنگ های طبیعی را خریداری نمایید!
10: طرح و نقش و رنگ فرش کودک باید متناسب با دوران کودکی بوده و از مواد اولیه 

استاندارد بافته شده باشد!
11: فرش اتاق ناهارخوري باید به اندازه اي باشد که عرض آن، حداقل ۶0 تا ۷0 سانتي متر 

از عرض میز ناهارخوري بیشتر باشد تا پایه هاي صندلي، کاما روي فرش قرار گیرند!
12: براي پوشــش جلو کاناپه ها و مبل ها، هرگز از یک جفت فرش مشابه استفاده نکنید، 

بلکه از فرش هاي تک استفاده کنید!
13: براي فرش نمودن اتاق خواب، به جاي استفاده از یک تخته فرش بزرگ، باید از چند 

تخته قالیچه کوچک و پاتختي با رنگ هاي روشن استفاده کنید!
14: طرح های عشایری هماهنگي کامل با مبل هاي مدرن دارد. فقط براي مبلمان استیل، 

از فرش هاي اسلیمي گلدار استفاده کنید!
15: نوع طراحي منازل آپارتماني، همخواني کامل با فرش هاي هندســي و شاخه شکسته 

عشایري و گبه ها و گلیم هاي ایرانی دارد!
1۶: فرش هاي ترنج دار اعم از طرح شکسته یا گردان، براي آن دسته از سالن هاي پذیرایي 
که ترنج آنها کاما در معرض دید قرار داشــته، یا ســالن هایي که در وسط آن، لوستري 
آویزان باشد، کاما مناسب و بسیار زیباست. این نوع فرش ها را باید اصولا در مرکز محل 

مورد نظر، پهن کرد!
1۷: فرش هاي یک سر ناظم قشقایي فارس، محرمات، حاج خانمی کرمان و کاشان براي 

مکان هایي که صرفا از یک طرف دید داشته باشد، بسیار مناسب و چشم نواز است!
18: تمام گبه هاي مدرن، اعم از ریزباف و درشــت باف که فاقد طرح ترنج هستند، فرشي 

مناسب براي سالن هاي ناهارخوري و پذیرایي و اتاق هاي نشیمن هستند !
1۹: برای مناطقی که رطوبت نسبی بالاست از فرش های ابریشمی خریداری نمایید!

20: برای مناطق سردســیر از گبه های درشــت باف یا فرش های کردی و بلوچ خراسان 
تهیه نمایید!

21: برای مکان های پر رفت و آمد از قالی های با رنگبندی روشن استفاده نکنید!
21: انتخاب فرش نیز مانند انتخاب دیگر لوازم دکوراســیونی تابع رعایت قوانین ســبک 
دکوراســیونی به کار رفته در محیط اســت، لذا پیش از خرید فرش به انتخاب نقشــه ای 

مناسب با سبک دکوراسیونی فضای خانه تان بیاندیشید .

روزنامه دستبافته ها

بهترین فیلم های گنگستری به انتخاب منتقدان سینمای جهان

تماشای این 10 فیلم را از دست ندهید

لباسهایکثیفجایگزینلباسهایپرزرقوبرق
آینده پژوهان ســالیان ســال بر روی جریان مد کار کردند تا 

مانع میان هنر و زندگی را از بین ببرند.
بــه گزارش روزنامه»صبح امروز« و به نقل از هنر آناین در 
پایان قرن بیســتم میادی، به نظر می رسد برای آن که مد 
در میان توده مردم خریدار داشته باشد، این پدیده به گونه ای 
جلوه می کــرد که گویی پیرو مکتب آوانگارد اســت؛ گرچه 

مکتب آوانگارد از دید عموم پر از تضاد و تناقض بود.
مد بــرای آنکه توجه عمــوم را به خود جلــب کند، کاماً 
برعکس گذشــته خود عمل کرد. بــه عبارتی مد لباس های 
زرق و برق دار، جای خود را به سبک لباس های کثیف )سبک 

لباس های قشر پایین جامعه( داد.
این مــد به خوبی در فیلم »زولنــدر« )2001( به کارگردانی 
بن استیلر به تصویر کشیده شــده است. در این فیلم، رهبر 

مد خبیث به نــام موگاتو با نقش آفرینی ویل فرل، مجموعه 
مــد »درلیکــت« را ارائه می کند و مدعی می شــود که این 
مجموعه، آینده مد بوده و از افراد بی خانمان دربه در نشــئت 
گرفته اســت. این امر درواقع بازتاب دهنده سخن کریستین 
لاکروآ طراح مد فرانســوی اســت که در مجله ووگ آوریل 
1۹۹4 به چاپ رســید: »تأسف برانگیز اســت که در اغلب 
موارد، لباس های فقیرترین قشــر افــراد جامعه، لباس های 

جالب و جذاب به شمار می رود .«
همچنین این امر پیامد منطقی شعار ایو سن لوران طراح مد 

فرانسوی در سال 1۹۶8 است: »زنده باد خیابان«.
در اینجا، ســن لوران آن قدر بر آن در کوبید تا اینکه بالاخره 
در را باز کرد و توانســت حرف خود را به کرســی نشانده و 

سبک لباس های قشر پایین جامعه را رواج دهد.

از دهه پنجاه، طراحان به تقلید از مدهای جدید خیابانی روی 
آوردنــد. این مد ابتدا در میانه نوجوانان قشــر کارگر جامعه 
رواج داشت و سپس به قشر جوانان طبقه متوسط رخنه و در 

نهایت در میان طبقه بالا نفوذ کرد.
کوکو شانل طراح مد فرانسوی بیان کرده بود که مد تا زمانی 
که بر سبک های خیابانی تأثیر می گذارد، مد است که اگر این 
گفته صحت داشت، طراحان مد فاخر زنانه برای مدتی ارتباط 
خود را بــا مد قطع می کردند. حال آنکه طراحان مد زنانه به 
میزان قابل توجهی تحت تأثیر ســبک های خیابانی بوده اند 
اما این امر لزوماً بدین معنا نیســت که مد فاخر زنانه در قبال 
این تأثیرپذیرفتگی بر سبک های خیابان تأثیرگذار بوده است.
طبق گفته کریســتین لاکروآ، حتی مد فاخر زنانه نیز نیاز به 
تأثیرپذیــری از دنیای واقعی دارد چرا کــه اگر این مد را به 

ویترین مغازه ها و موزه ها محدود ســازیم، موجبات زوال آن 
را فراهم آورده ایم.اما هنگامی که ســبک خیابانی با مد فاخر 
زنان درآمیخت، ارزش این سبک فزونی یافت چرا که دیگر 
یک سبک خیابانی صرف به شمار نمی رفت بلکه سبکی بود 
که به طور خارق العاده از ســوی یک طراح تغییر شکل یافته 
بود.پــس از آنکه لباس های کثیف که مختص قشــر پایین 
جامعه بود، به دســتان توانمند طراحان سپرده شد و آنان با 
کیمیای هنر خود، هویت لباس ها را تغییر دادند، کثیفی لباس 
دیگر یک کثیفی معمولی نبــود بلکه نوعی تزئین و زیبایی 

برای لباس به شمار می رفت.
همچنــان که آینده پژوهانــی همچون جاکومــا بالا نقاش 
ایتالیاییِ پیرو سبک فوتوریسم بر روی مد کار کردند تا مانع 

میان هنر و زندگی روزمره را از بین ببرند.
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گونه های  پرسابقه ترین 
و  اســت  ســینمایی 
در  طرفدار  میلیون ها 
دارد.  جهان  سراســر 
شــمار زیادی از بهترین 
ســینما،  کارگردانــان 
بهترین آثار خود را در این 
بسیاری  و  ساخته اند  ژانر 
بازیگران،  مطرح ترین  از 
بهترین بازی های خود را 
در این گونه سینمایی به نمایش گذاشته اند. 
ســایت »متاکریتیک«، اقدام به معرفی 10 
فیلم برتر گنگستری تاریخ سینما کرده است. 
جالب این کــه در این فهرســت 2 فیلم از 
»مارتین  از  فیلم  فوردکاپولا«،3  »فرانسیس 
از»کوئنتیــن  فیلــم   2 و  اسکورســیزی« 
تارانتینو« به چشم می خورد. همه این فیلم ها 
در فهرســت 100 فیلم برتر موسســه فیلم 

آمریکا قرار دارد.
پدرخوانده

 )فرانسیس فوردکاپولا – 1973(

»پدرخوانــده« یکــی از محبوب تریــن آثار 
تاریخ سینماست. شاهکاری که با کارگردانی 
درخشــان »کاپولا« و هنرمندی چند تن از 
غول های بازیگری همچون »مارلون براندو«، 
»آل پاچینو«،»جیمز کان« و »رابرت دووال« 
به اثری تکرار نشــدنی تبدیل شد. تماشای 
ایــن فیلم، اغلــب تماشــاگران را بهت زده 
می کند و تماشــای چند باره آن نیز هرگز از 
طراوت و زیبایی آن نمی کاهد. صحنه ازدواج 
دختر »کورلئونه«، »تیراندازی مایکل به دو 
رقیب پدرش«، »ترور پدرخوانده«، »غســل 
تعمید« و دیگر ســکانس های درخشان فیلم 
که همگی با قاب بنــدی و کارگردانی خیره 
کننده »کاپولا«، چشــم نواز از کار درآمده و 
از صحنه های به یادماندنی فیلم اســت. این 
شــاهکار فقط 3 اسکار گرفت و چندان مورد 
توجه اعضای آکادمی قرار نگرفت. گذشــت 
زمــان، قابلیت های این فیلــم ماندگار را به 

خوبی نشان داد.
رفقای خوب

 )مارتین اسکورسیزی – 1990(

تماشــای چندبــاره فیلم »رفقــای خوب« 
ســاخته تحســین برانگیز اسکورســیزی از 
زیبایی و جذابیــت آن نمی کاهد. بازی های 

فوق العاده و درخشــان »ری لیوتا«، »رابرت 
دنیرو«، »جوپشی«، »لوران براکو«، »دنیس 
فارینــا« و دیگر بازیگران، به قدری جذاب و 
دیالوگ های این شــاهکار به قدری شنیدنی 
اســت که »رفقای خوب« به ســرعت جای 
ویژه و خــاص خود را به عنــوان یک فیلم 
کاسیک تمام عیار در ســینمای آمریکا باز 
کرد. هوشــمندی »اسکورســیزی« در خلق 
موقعیت هایــی که تماشــاگر تاکنون هرگز 
ندیده اســت و تاش حیرت انگیز گنگستری 
که بــرای نجات خانواده اش، دســت به هر 
کاری می زند، لذت تماشای »رفقای خوب« 
را چندین برابر می کند. این فیلم نامزد دریافت 
۶  اسکار شد اما اسکار بهترین فیلم و بهترین 
کارگردان را به فیلم »با گرگ ها می رقصد« 

ساخته »کوین کاستنر« واگذار کرد.
پدرخوانده 2 

)فرانسیس فوردکاپولا – 1974(

در  کــه  را  بخش هایــی   »2 »پدرخوانــده 
قسمت نخســت فیلم و رمان »ماریو پوزو«، 
به تصویر کشــیده نشــده بود، با بازی های 
زیبای »رابرت دنیرو«، »آل پاچینو«، »دایان 
کیتــون« و »جان کازال« به نمایش درآورد. 
درحالی که مایــکل کورلئونه )آل پاچینو( به 
شخصیت خشنی تبدیل شده که برای هدایت 
خانواده، دســت به انجام هــر کاری می زند، 
ویتو کورلئونه جوان )رابرت دنیرو( تشــکیل 
باند سازماندهی شــده ای را آغاز کرده است. 
ســکانس پایانی فیلم، خیره کننده است. این 
فیلم نامزد 11 اســکار شد و ۶ اسکار بهترین 
فیلم، کارگردانی، فیلم نامه اقتباســی، بازیگر 
نقش دوم مرد )رابرت دنیرو( موســیقی فیلم 
و کارگردانی هنری را دریافت کرد »کاپولا« 
نشــان داد چگونه می تــوان دنباله یک فیلم 
را باارزش تر از فیلم اول ســاخت. هنوز هم 
هیچ دنباله سینمایی به این شاهکار سینمایی 

نرسیده است.
داستان عامه پسند

 )کوئنتین تارانتینو – 1994(

گاهی یک شــاهکار ســینمایی به ســبب 
خاقیت کارگردان، به یک فیلم کاســیک  
تبدیل می شــود. »داســتان عامه پسند« با 
بازی های درخشان »جان تراولتا«، »ساموئل 
تورمــن«، »بروس  ال جکســون«، »امــا 
ویلیس«، »هاروی کیتل«، »روزانا آرشت«، 
»آماندا پامر«، »تیم راث« و »کریســتوفر 

واکن«، فیلم پرســتاره ای اســت. اما ستاره 
اصلی »داستان عامه پســند« خود تارانتینو 
است که دیالوگ های درخشــانی برای این 
فیلم نوشــته اســت. وی در این فیلم ثابت 
دیالوگ های ضربتی  نوشــتن  استاد  می کند 
اســت. فیلم، نخل طای جشــنواره کن را 
از آن تارانتینو کــرد و نامزد دریافت۷ جایزه 
اسکار شــد که جایزه اسکار بهترین فیلم  نامه 
غیراقتباســی را در ســال 1۹۹4 از آنِ خود 
کرد. عمده شهرت »داستان عامه پسند« به 
دلیل به نمایــش درآوردن ترکیبی کنایه  آمیز 
از خشونت و شوخ  طبعی، داستان غیرخطی، 
اشاره  های سینمایی، ارجاعات آن به فرهنگ 

عامه و دیالوگ  های آن است.
در بارانداز )الیا کازان – 1954(

»دربارانــداز« یکــی از بهتریــن فیلم های 
تاریخ ســینما، برنده 8 اســکار بهترین فیلم، 
)مارلون  نقــش اول مرد  بازیگر  کارگردانی، 
براندو(، بازیگر نقش دوم زن )اواماری سنت(، 
تدوین، فیلمبرداری، طراحی صحنه و تصویر 
است. انجمن فیلم آمریکا سال 200۷ نام »در 
بارانــداز« را در رده هفتمین فیلم برتر تاریخ 
سینما قرار داد که نگاهی انتقادی به فساد در 
اتحادیه بارانداز »هوبوکن« نیوجرســی دارد. 
فیلمنامه فیلم با اقتباســی آزاد از رویدادهای 
واقعی نوشته شــده  اســت. این فیلم، نفوذ 
باندهــای ســازمان یافتــه جنایــی را، در 
می دهد. صحنه  نشان  کارگری  اتحادیه های 
رویارویی »رد اســتایگر« و »مارلون براندو« 
در خودرو بســیار تماشــایی است. »کازان« 
از»براندو« خواست ناباوری و حیرت از تهدید 
بــرادر را، در چهره و بازی اش نشــان دهد. 
تأثیرگذاری فیلــم به حدی بود که »کازان« 
با این فیلم مشهور شــد و توانست مرزهای 

گسترده ای را پشت سر بگذارد.
بانی و کلاید )آرتورپن – 1967(

»بانی و کاید« داستان زوجی را که هم در 
زندگی و هم در ارتکاب ســرقت و جنایت با 
هم شــریک هســتند روایت می کند. »وارن 
بیتی« و »فی داناوی« زوج جذاب و تماشایی 
فیلم، حس همدلی تماشاگر را برمی انگیزند. 
فیلم موفق به کسب 2 اسکار بهترین بازیگر 
زن نقش دوم )اســتا پرسونز( و فیلم  برداری 
شد. مشهورترین سکانس فیلم صحنه کشته 
شــدن »بیتی« و »داناوی« است که نشان 
می دهد مرز بین آدم خوب و بد، چقدر باریک 

اســت. با وجود این که تماشاگر فکر می کند 
آنچه آن ها انجام می دهند، شــر مطلق است، 
امــا با آن ها همراه می شــود و دوستشــان 
مــی دارد. به همیــن خاطر تماشــای قتل 
وحشیانه آن ها در حالی که غافل از همه چیز 
در خودروی خود هستند، بسیار تکان دهنده 

و فجیع است.
تاریخ خشونت )دیوید کراننبرگ – 2005(

»کراننبرگ« فیلم »تاریخ خشــونت« را با 
درونمایه طنزی تلخ و جاری در سراسر اثر، 
به فیلمی تکان دهنده و جذاب تبدیل کرده 
است. یک رســتوران دار )ویگو مورتنسون( 
در شــهر کوچکی در »ایندیانا«، مانع وقوع 
یک ســرقت شده و در این شهر به قهرمان 
تبدیل می شــود. اما ســر و کله مردی پیدا 
می شود که ادعا می کند »مورتنسون« قبا 
گنگســتر بوده و سال هاست برادرش در پی 
اوست. بازی های مثال زدنی »مورتنسون« 
و »ویلیام هارت«، از نکات قابل تأمل فیلم 
است. »هارت« برای ده دقیقه حضور در این 
فیلم، اسکار بهترین بازیگر نقش دوم مرد را 
به دست آورد . نوع روایت سبب شده است 
»تاریخ خشــونت« فیلم متفاوتی باشد. در 
»تاریخ خشونت« فضایی رئالیستیک جاری 
اســت و برخاف کارهای قبلی کارگردان، 

صحنه های خشونت بار سنگین ندارد  .
کازینو )مارتین اسکورسیزی – 1995(

اسکورسیزی در فیلم »کازینو« برای روایت 
داســتانی درباره نفوذ مافیا در لاس وگاس، 
جســارتی ســتودنی به خرج داده اســت. 
»دنیرو« مثل همیشــه بــازی تأثیرگذاری 
از خــود بــه نمایش می گــذارد و در نقش 
شــخصیتی حیله  گر و جنایــی ایفای نقش 
می  کند و مســتعد خشونت و خشم غیرقابل 
 کنترل است. نقش »جو پشی« شبیه نقشی 
اســت که در »رفقای خوب« برعهده دارد. 
اما شــخصیت او در »کازینو«، بیشتر شبیه 
یک سادیست اســت. »شارون استون« در 
این فیلم استعداد بازیگری خود را عیان کرد 
و نامزد جایزه اســکار بهترین بازیگر نقش 
اول زن شد. بســیاری از صحنه های فیلم 
نمادین او این اثر نمونه یک کاسیک تمام 
عیار است. کازینو به  هیچ  عنوان دنباله  ای بر 
»رفقای خوب« نیست اما باید گفت هر دو 
فیلم ارتباط بسیاری با هم دارند و گنگسترها 

را در اوج قدرت خود نشان می  دهند .

رفتگان )مارتین اسکورسیزی – 2006(

و  دور  ســفر  سرانجام  »اسکورســیزی« 
دراز خود را برای کســب اســکار بهترین 
کارگردانــی، با ســاخت »رفتــگان« به 
پایان برد و اســکار گرفت. این اثر، فیلم 
شــدیداً ســرگرم  کننده  ای درباره خاف 
کاران ایرلندی اســت که یک جاســوس 
را در ســازمان پلیس ماساچوست به کار 
می  گمارند. دراین فیلم بازیگران شاخصی 
چــون »لئونــاردو دی کاپریــو«، »جک 
نیکلســون« و »مت دیمــون«، »مارک 
والبــرگ«، »الک بالدویــن« و »مارتین 
شین« نقش آفرینی کرده اند. فیلم برنده 4 
فیلمنامه  کارگردانی،  فیلم،  بهترین  اسکار 
اقتباســی، تدوین و نامزد بهترین بازیگر 
مرد مکمل )مارک والبرگ( شد. این فیلم 
تماشــاگر را تا آخرین لحظــه مردد نگه 
می  دارد و وی قادر به حدس زدن حوادث 
و رخدادهای داســتان نیست. این فیلم با 
استقبال خوبی از سوی منتقدان مواجه شد 
 IMDB و جزو 250 فیلم برتر در ســایت
اســت و همچنین به موفقیــت خوبی در 

گیشه دست یافت .
سگ های انباری 

)کوئنتین تارانتینو – 1992(

فیلم  نخســتین  انبــاری«  »ســگ های 
»تارانتینو« ماجــرای پیش و پس از یک 
ســرقت مســلحانه را با تأثیر از سینمای 
اکشــن هنگ کنــگ و موج نو فرانســه 
روایت می  کند و نشان می دهد تماشاگران 
چــه انتظاری از این کارگــردان در آینده 
خواهنــد داشــت. فیلــم روایتگر تاش 
ناکام گروهی از ســارقان بانک اســت و 
»هاروی کیتل«، »تیــم راث«، »مایکل 
مدسن«، »کریس پن«، »استیو بوسمی« 
و خــود »تارانتینو« در آن  بازی می کنند. 
تماشاگر در طول فیلم، ماجرای سرقت را 
نمی بیند و دیالوگ هــای فیلم مانند دیگر 
آثــار »تارانتینو«، روان اســت. بی تردید 
»ســگ های انباری« فیلمی پست مدرن 
است. مؤلفه های این ســبک را می توان 
در ســاختار روایی و دراماتیک فیلم دید. 
»ســگ های انباری« فیلمی در قالب ژانر 
نوآر با گوشه چشمی به ژانر گنگستری و 
سینمای اکشن است که مایه های طنز را 

نیز در خود دارد.
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شهردار مشهد :

حق تقدم عابر پیاده و جمع آوری زباله های 
خشک دو پروژه فرهنگ شهروندی

شــهردار مشــهد گفت: نباید در دو 
مســاله و پروژه مهم حق تقدم عابر 
پیاده و جمع آوری زباله های خشک 

کوتاهی صورت گیرد.
به گــزارش صبح امــروز محمدرضا 
کائی در مراســم بهره برداری از فاز 
دوم کارخانــه بازیافــت کاغذ، اظهار 
کــرد: ســازمان مدیریت پســماند و 
معاونت خدمات شهری مشهد در کنار 
مابقی عناصر سازمان شهرداری، باید 
چنــد پروژه مهم را تا پایان ســال به 

بهره برداری برساند.وی افزود: امید داریم بخش هایی که مرتبط با توسعه های آتی و پروژه 
های مهم شهری است، با سرعت بیشتری مسیر خود را طی کند.

شــهردار مشهد بیان کرد: بســیار واجب است که بیشتر از گذشــته به موضوع »سیمپ« ) 
سامانه یکپارچه مدیریت پسماند(، بپردازیم. ما تاکنون موضوع فرهنگ شهروندی را به خوبی 
متمرکز کردیم و نباید در دو مساله و پروژه مهم حق تقدم عابر پیاده و جمع آوری زباله های 

خشک کوتاهی صورت گیرد.
کائــی تصریح کرد: همچنین حوزه هایی که مرتبط با برنامه های توســعه های آتی ما در 
بخش پســماند است نیز باید به ســرعت پیش برود و باعث شود تا شهر مشهد پیشرو بودن 

خود را در حوزه مدیریت پسماند حفظ کند. 
وی بــا بیــان اینکه در حال حاضر عما دور ریختن زباله موضوعی اســت که باید به لحاظ 
ذهنی و فرهنگی حل شود، تاکید کرد: ما نیز باید این مساله را به لحاظ عملیاتی، حل کنیم.
شهردار مشهد با بیان اینکه زباله شی مفیدی است که در حال حاضر کارکرد خود را از دست 
داده، اضافــه کرد: باید کارکرد اصلی به آن بازگردد و در این رابطه مفهوم دور انداختن زباله 

را از زندگی خود حذف کنیم.

بازیافت روزانه ۴۰ تن کاغذ با بهره برداری از 
فاز ۲ کارخانه بازیافت کاغذ

معاون خدمات شــهری شــهرداری 
مشهد، در حاشیه مراسم بهره برداری 
از فــاز 2 کارخانه بازیافــت کاغذ از 
افزایــش ظرفیت بازیافــت کاغذ به 

میزان 40 تن در روز خبر داد.
مهــدی یعقوبی با اعــام این خبر، 
اظهار کــرد: در حال حاضر در کان 
شــهر مشــهد روزانه بیش از 2 هزار 
تن پســماند خانگی تولید می شود که 
آمارها نشان می دهد به طور متوسط 

حدود 20 درصد این مقدار، قابلیت بازیافت و بازگشت به چرخه تولید را دارند و همین موضوع 
سبب شده تا بازیافت مواد با قابلیت بازگشت دوباره به چرخه تولید، از طریق توسعه کارخانه 
های بازیافت تخصصی مواد گوناگون،به طور ویژه ای در دســتور کار مدیریت شــهری قرار 

گیرد.
وی ادامه داد: بر اســاس برآوردها و بررســی های صورت گرفته، حدود 10 درصد زباله های 
خانگی تولیدی شــهر مشــهد کاغذ و کارتن هستند که در صورت بازیافت مناسب، عاوه بر 
حفــظ منابع طبیعی و جلوگیری از اثرات مخرب بر محیط زیســت و قطع درختان، می توان 
گام های مناســبی در راستای حفظ ســرمایه های ملی و کاهش حجم پسماندهای دفنی در 

این کان شهر برداشت.
یعقوبی ادامه داد: فاز اول کارخانه بازیافت کاغذ با ظرفیت تولید روزانه 15 تن کاغذ از ســال 
های گذشــته در مجتمع صنعتی بازیافت شماره یک مشهد فعال بود؛ اما اهمیت بازیافت این 
ســرمایه های ملی موجب شد تا در سال ۹8 و در راستای برنامه های راهبردی توسعه چرخه 
هــای بازیافت مواد و انرژی در حوزه معاونت خدمات شــهری، نگاه ویژه ای به این موضوع 
ایجاد شــود و در همین راستا برنامه ریزی های لازم برای راه اندازی خط جدید تولید کاغذ 
کرافت با ســرمایه گذاری بخش خصوصی و با اعتباری بالغ بر 120 میلیارد ریال در دســتور 

کار این معاونت قرار گرفت.
وی افــزود: فاز دوم این کارخانه می تواند روزانه بیش از 25 تن رول کاغذ کرافت ۷0 گرمی 
و تســت لاینر تولید کند که این محصولات، یکی از حلقه های مهم صنایع بســته بندی و 
کارتن سازی هستند و از آنها در تولید پاکت های صنعتی و مقواهای چندلایه که این روزها 

کاربردهای بسیار گسترده ای پیدا کرده اند، استفاده می شود.

معاون برنامه ریزی و توسعه سرمایه انسانی شهرداری مشهد خبرداد؛

گسترش فرآیند ارزیابی عملکرد برنامه 
عملیاتی 1397-1۴۰۰

معاون برنامه ریزی و توسعه سرمایه 
انسانی شهرداری مشهد گفت: فرآیند 
ارزیابــی عملکــرد برنامــه عملیاتی 
بــه  در ســال 13۹8   13۹۷-1400
صورت گسترده ای انجام شد و کلیه 
خدمــات عمرانی و جــاری را تحت 
پوشــش قرار داد. به گــزارش صبح 
امــروز، آیدا مهربان ضمن اشــاره به 
پایــش برنامه عملیاتــی، اظهار کرد: 
پایش در واقع نظارت، سنجش و ثبت 

نحوه انجام فعالیت ها اســت، تا از طریق آن برنامه ها کنترل شــود.وی افزود: به وســیله 
پایش، اطاعاتی برای مقایسه فعالیت ها با استاندارد ها فراهم و با کنترل اطاعات، نواقص 
موجود رفع می شــود. از نشانه های یک پایش موفق می توان به ارتباطات مناسب، گزارش 
دهی و گزارش گیری به موقع و دقیق اشــاره کرد.معاون برنامه ریزی و توســعه ســرمایه 
انسانی شهرداری مشهد به مهم ترین اهداف پایش برنامه عملیاتی 13۹۷-1400 شهرداری 
مشــهد اشــاره و بیان کرد: ایجاد وحدت و یکپارچگی در پایــش عملکرد برنامه میان مدت 
و ســالانه شهرداری مشــهد در تمامی واحدهای ستادی، مناطق و ســازمان ها، شرکت ها 
و مؤسســات وابســته، ارزیابی مستمر و موثر عملکرد شــهرداری با رویکردی جامع نگر، به 
کارگیری حداکثری ظرفیت ها و منابع شــهرداری در اســتقرار فرآیندهــای برنامه و ایجاد 
یکپارچگی میان حوزه های متولی در راستای تحقق حداکثری برنامه ها از مهم ترین اهداف 

پایش برنامه عملیاتی است.
مهربان با اشاره به اینکه، بعد از پایش برنامه عملیاتی، فرآیند ارزیابی عملکرد برنامه عملیاتی 
ســال 13۹8 هم زمان با بازنگری این برنامه انجام شــد، خاطرنشــان کرد: طی سال جاری 
برای ارزیابی برنامه عملیاتی 1400-13۹۷ کمیته ای با نام کمیته »رصد و عملیاتی ســازی 
برنامــه میان مدت« با چهارکارگروه ذیل این کمیته شــامل کارگــروه ارزیابی پروژه های 
تملک دارایی های سرمایه ای، کارگروه ارزیابی پروژه های اعتبارات هزینه ای فعالیت های 
 جاری و کارگروه ارزیابی شــاخص های کیفی و کارگروه ارزیابی شاخص های کمی تشکیل

 شده است.
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سرپرست منطقه سه از تخلیه و پلمب 10 انبار بزرگ ضایعات با حکم مقام قضایی و توسط 
کمیسیون بند 20 شهرداری منطقه خبر داد.به گزارش صبح امروز امید رضا رحمانیان با اشاره 
به وجود گسترده مشــاغل مزاحم در سطح منطقه گفت: در راستای رسیدگی به پیام های 
مردمی و شکایت شــهروندان مبنی بر مزاحمت بعضی از واحدهای صنفی فعال در سطح 
منطقه شــهرداری اقدام به بررسی و در بعضی از موارد پلمب این واحدها کرده است.وی با 
بیان اینکه از ابتدای ماه جاری 10 انبار ضایعات جمع اوری و پلمب شده است، افزود: با توجه 
به شیوع ویروس کرونا و انواع بیماری های واگیردار و ایجاد مشکات عدیده بهداشتی ناشی 
از وجود انبارهای ضایعاتی در کنار مناطق مسکونی شهرداری اقدام به جمع آوری و پاکسازی 
انبارهای ضایعات مزاحم نموده و با جدیت در دستور کار قرارداده است .سرپرست منطقه 3 

مشهد جلب رضایت شهروندان را مهم ترین اصل در انجام فعالیت های شهرداری منطقه دانست و عنوان کرد: از ابتدای سال جاری تاکنون 
نیز بیش از 2۶0 صنف آلاینده با عقد قرارداد جهت جمع آوری زباله های غیرخانگی همکاری مطلوبی با شهرداری داشته اند از سایر اصناف 

نیز خواست تا به این مهم توجه ویژه ای داشته باشند تا سامت و بهداشت عمومی به نحو مطلوب تامین شود.

شـهردار منطقـه 10 از تخریـب 15 هـزار مترمربـع دیـوار کشـی غیرمجاز در 
حریـم و محـدوده ایـن منطقـه خبر داد. بـه گزارش صبـح امـروز احمد حافظ 
بـا اعـام ایـن خبـر، اظهـار کرد: بر اسـاس قانـون، هرگونـه تغییـر کاربری و 
تفکیـک اراضـی کشـاورزی بـدون مجوز ممنـوع اسـت و طبق مصوبه سـتاد 
سـاماندهی ساخت وسـازهای غیرمجـاز و در راسـتای اجـرای قانـون حفـظ 
کاربـری اراضـی زراعی و کشـاورزی  نسـبت بـه ازادسـازی این اراضـی اقدام 

. شد
وی ادامـه داد: بـه همیـن دلیـل بـا تخلفاتـی از جملـه دیوارکشـی، تفکیک و 
محوطـه سـازی کـه صـورت غیرمجـاز انجام شـده باشـد، بـه صـورت قاطع 

برخـورد می شـود.
شـهردار منطقـه 10 تصریـح کـرد: در این راسـتا نسـبت به 12 دسـتور مقام محترم قضایـی در خصوص ماده 55 شـهرداری 

هـا بـه متـراژ 15هـزار متـر مربع دیوار کشـی و بنا در محـدوده و حریم منطقه اقدام شـده اسـت.

تخلیه و پلمپ 10 انبار بزرگ ضایعات در منطقه3 تخریب 15 هزار مترمربع دیوارکشی و احداث بنا غیر مجاز در منطقه 10

شهردار مشهد در آغاز عملیات اجرایی پروژه تقاطع غیر 

همسطح خلیج فارس:

اجرای 
پروژه های 
ترافیکی
 در شهر
 یک الزام است

 شهردار مشهد اجرای طرح 

اد
نژ

ی 
عل

ی 
عل

مد
مح

گار
برن
خ

هــای ترافیکــی را بر 
اساس وضعیت جمعیتی 
و همچنین طرح  شهر 
جامع حمل و نقل و اسناد 
بــالا دســتی، یــک الزام 

دانست.
به گــزارش صبــح امروز 
در  رضا کائــی  محمــد 
مراسم آغاز عملیات اجرایی 
پروژه تقاطع غیر همسطح 
خلیج فــارس که با حضور جمعــی از اعضای 
شــورای شــهر، رئیس پلیس راهور اســتان و 
معاونان شهردار برگزار شد، با طرح این مسائل 
کــه برای برخی احداث ایــن حجم تقاطع غیر 
همســطح و پل مورد سوال است و برای برخی 
دیگر و این سوال مطرح می شود که چرا پیاده 
محوری مــورد توجه قرارگرفته اســت؟ گفت: 
مدیریت شــهری پروژه های حوزه حمل و نقل 
و ترافیک را براساس مطالعات طرح جامع حمل 
و نقل و اســناد بالادستی برنامه ریزی، اولویت 

بندی و اجرا می کند.
وی با بیــان اینکه نمی 
توان جمعیت 800-۷00 
هزارنفری منطقه دوازده 
گرفــت،  نادیــده  را 
اظهارکرد: با توجه به این 
حجم جمعیت نمی توان 
پروژه تقاطع غیر همسطح آزادگان و خلیج فارس 
را اجرا نکرد.کائی تصریح کرد: شاید امروز در 
این منطقه با مشکل ترافیکی نشویم اما اگر این 
پروژه ها اجرا نشود درآینده دچار مشکل خواهیم 
شــد لذا با توجه به این موضوع و قول هایی که 
به مردم داده ایم، موظف هستیم تا این پروژه ها 

را اجرا کنیم.شهردار مشهد با تاکید به اینکه برای 
اجرای پروژه های عمرانی با این حجم نیازمند 
چند عامل هستیم، خاطرنشان کرد: اولین عامل 
هماهنگی موجود در میان معاونت های مختلف 
شهرداری اســت، زیرا اگر بودجه تامین نشود و 
مباحث شهرسازی و سایر موارد مورد توجه قرار 
نگیــرد، پروژه ها به ســرانجام نمی رســد که 
خوشبختانه شاهد هماهنگی و همکاری بسیار 
خوبــی میان معاونت ها و در مجموع شــورای 
اداری شهرداری هستیم.وی ادامه داد: یکی دیگر 
از عوامل وجود مدیریت و عقانیت در شــورای 
شــهر اســت که در این زمینه از حمایت های 
شورای شهر تشــکر می کنم.کائی گفت: دو 
سال قبل که می خواســتیم پروژه دوربرگردان 
آیت الله هاشــمی رفسنجانی را آغاز کنیم شاید 
این اعتماد وجود نداشت که بتوانیم این میزان از 
پــروژه های عمرانی را اجرا کنیم اما اکنون این 
اعتماد وجود دارد، به گونه ای که شــورای شهر 
پروژه های بزرگی را برای اجرا به شهرداری ارائه 
می دهد.وی با بیان اینکه شــهرداری پای کار 
است، افزود: پروژه برقی سازی سیتم حمل و نقل 
کار کوچکی نیست که شورای شهر طرح داده و 
آن را مصوب کرده است که ما نیز باورش را در 
مدیریت شهری ایجاد خواهیم کرد و در همین 
دوره پروژه برقی ســازی سیستم حمل و نقل را 
آغاز خواهیم کرد.شهردارمشــهد اضافه کرد: در 
این مســیر به یاری خداوند و توجهات حضرت 
رضا )ع( نیازمندیم که این موضوع وابسته به نیت 
خیر است، نیت ما و همکارنمان جز این نیست لذا 
تردید ندارم که اگر نیتمان خالص باشد با قدرت 
و قوت و بدون ترس از هیچ مانعی چه انسانی و 
چه غیر انســانی کار را ادامه خواهیم داد و هیچ 
چیزی نمی تواند جلوی ما را بگیرد.وی ادامه داد: 
با هماهنگی و پشتکار در ادامه مسیر اقداماتی را 

انجام خواهیم داد که این پروژه ها در مقابل آنها 
قابل توجه نباشد.

اجرای پروژه تقاطع غیر همسطح خلیج 
فارس ظرف 10 ماه

معاون عمــران، حمل و 
نقل و ترافیک شهرداری 
مشــهد از آغاز عملیات 
غیر  گــرد  چپ  اجرایی 
بزرگــراه  همســطح 
بــه  پیامبراعظــم)ص( 
بزرگراه آیت الله هاشمی رفسنجانی تا پایان سال 
خبرداد.خلیل الله کاظمی دراین مراسم گفت: با 
توجه به سیاست های شــهردار و شورای شهر 
طی دو سال گذشته پروژه های حوزه حمل وتقل 
در رینگ پیرامونی شهر و با هدف تسهیل اتصال 
و تردد شهروندان اجرا شده است.وی اضافه کرد: 
بر همین اساس کلیه تقاطع های غیر همسطح و 
پل ها در چهارچوب مطالعات طرح جامع حمل 
ونقل و تسهیل تردد ایمن در رینگ پیرامونی و 
اتصال آن به نقاط مختلف شــهر احداث شــده 
است.کاظمی با بیان اینکه تقاطع غیر همسطح 
خلیج فارس نیــز در این چهارچوب اجرا خواهد 
شــد، اظهارکــرد: آخرین حلقــه اتصال رینگ 
پیرامونی شهر نیز پروژه چپ گرد غیر همسطح 
بزرگراه پیامبر اعظم)ص( بــه بزرگراه آیت الله 
هاشمی رفسنجانی است که عملیات اجرایی آن 
تا پایان سال آغاز خواهد شد.وی ادامه داد: پروژه 
تقاطع غیر همسطح خلیج فارس که امروز شاهد 
آغاز عملیات اجرایی آن هستیم با توجه به حجم 
بالای ترافیک درمحدوده مجیدیه و بزرگراه آیت 
الله هاشمی رفسنجانی در دستور کار قرارگرفته 
اســت.معاون عمران، حمل و نقــل و ترافیک 
شــهرداری مشهد تصریح کرد: این پروژه در دو 
فاز طراحی شــده است که در فاز اول زیرگذر به 

همراه میدان احداث می شود و پل سوم به دلیل 
اینکه در حال حاضر ضرورت ندارد، اجرا نخواهد 
شــد.وی ادامه داد: فاز اول که شامل زیرگذر با 
عرض حدود 30 متر و طول حدود۶50 متر است 
ظرف 10 ماه و با همکاری معاونت اقتصادی با 
هزینه ای حدود 53 میلیارد تومان احداث خواهد 
شد.کاظمی در ادامه به راه اندازی ایستگاه های 
دوچرخه اشتراکی اشاره کرد و گفت: خوشبختانه 
وضعیت ایســتگاه های دوچرخه قدیمی تعیین 
تکلیف شــده و تاکنون 100 ایستگاه از مجموع 
138 ایســتگاه جمع آوری شده است.وی افزود: 
اکنون در کنار جمع آوری ایستگاه های قدیمی، 
رک های ایســتگاه های جدیــد در حال نصب 
اســت و طبق برنامه ریزی های انجام شــده 
سیســتم دوچرخه های جدید اشتراکی با 150 
دوچرخه طی یک ماه آینده بهره برداری خواهد 

شد.
پروژه های عمرانی 20 ماه اخیرشهرداری 

برابر 6-7 سال گذشته است
رییس کمیسیون عمران، 
ترافیک  و  ونقــل  حمل 
اســامی  شــورای 
پروژه  گفت:  شهرمشهد 
هــای عمرانــی 20 ماه 
برابر ۷-۶  اخیرشهرداری 
ســال گذشته است.سید مســعود ریاضی در این 
مراســم افــزود: پروژه های حــوزه حمل ونقل و 
ترافیــک درچهارچوب یک بســته و براســاس 
مطالعات جامع حمل ونقل انجام می شــود.وی با 
بیان اینکــه پروژه ای به صورت ســلیقه ای و با 
تصمیمی ناگهانی وارد فاز اجرا نشــده اســت، 
اظهارکرد: برای هر پروژه، اعم از تقاطع های غیر 
همسطح ، پل ،مسیرهای دوچرخه و ... مطالعات 
جامعی انجام شــده اســت .وی تصریح کرد: در 

مجموع طی 20 ماه اخیر، برابر ۶ تا ۷ سال گذشته 
ازسوی مدیریت شهری و شورای پنجم عملیات 
اجرایی احداث پل، تقاطع غیر همسطح و ... آغاز 
شــده که برنامه زمان بندی آنها هم به گونه ای 
اســت که در همین دوره به بهره برداری خواهند 
رسید .ریاضی افزود: مدیریت شهری برخاسته از 
شورای پنجم با سرعت و کیفیتی که پروژه های 
مختلف را پیش می بــرد، ادبیات نوینی در حوزه 
ساخت و اجرا خلق کرده است؛ ادبیاتی که پیشتر 
ســابقه نداشته اســت.رییس کمیسیون عمران، 
حمل ونقل و ترافیک شورای شهر مشهد ادامه داد: 
تاکید ما بــر ورود فناوری هــای نوین در حوزه 
اجرای پروژه های عمرانی بود، یکی از پروژه هایی 
که از فناوری های روز در آن بهره گرفته شــده 
است تقاطع چهارســطحی آزادگان بود و بسیار 
خرســندیم که امروز تکنولــوژی و فناوری های 
جدید به عرصه ساخت و ساز شهری مشهد وارد 
شده است.وی با بیان اینکه شهرداری  باید به تمام 
بخش های مطالعات جامع ترافیکی و حمل ونقل 
شهر توجه کند، اظهارکرد: در غیراینصورت تمرکز 
صرف به یک حوزه مشخص نه تنها کارآمد نبوده 
بلکه ممکن است تبدیل به یک نقطه ضعف شود 
و مــورد انتقاد قرار گیرد.ریاضی درادامه افزود: در 
کنار بحث پیاده مداری، نهضت پیاده روسازی نیز 
در ادامه فعالیت شــورای پنجم مورد توجه قرار 
خواهــد گرفت که بدون شــک چهره شــهر را 
متفاوت خواهد کرد و عاوه بر ایجاد نشاط، شور 
عمومی را به همراه خواهد داشت.رییس کمیسیون 
عمران، حمل ونقل و ترافیک شورای شهر مشهد 
گفت: در عرصه محیط زیست هم مطالعات جامع 
برقی سازی حمل ونقل عمومی مشهد به تصویب 
شورای شهر رسید؛ این مطالعات شامل اتوبوس، 
موتورهای برقی و ایجاد زیرســاخت های شــارژ 

باتری و ... است.

با هــدف اســتفاده از ظرفیت های 
قانونی برای تســریع بازآفرینی بافت 
مردم  نمایندگان  شهر،  فرسوده  های 
مشهد در مجلس شورای اسامی، از 
دفاتر تســهیلگری محله 22 بهمن و 

نوده بازدید کردند.
به گزارش صبح امروز، جواد کریمی 
نمایندگان  رحمانی  فاطمه  و  قدوسی 
مــردم مشــهد در مجلس شــورای 
اســامی در بازدید از دفاتر تسهیل 
گری 22 بهمن و نوده که با همراهی 
مجتبــی شــاکری روش، مدیرعامل 

سازمان عمران و بازآفرینی فضاهای شهری شهرداری مشهد انجام شد از نزدیک در جریان اقدامات انجام 
شــده این دفاتر در جلب مشارکت مردم برای احیاء و بازآفرینی بافت های فرسوده و ناکارآمد این محات 

قرار گرفتند.
در این بازدید، مدیرعامل سازمان عمران و بازآفرینی فضاهای شهری شهرداری مشهد، گزارشی از اقدامات 
این سازمان و همچنین جزئیات بسته های تشویقی درنظر گرفته شده برای جلب مشارکت بیشتر شهروندان 

در بازگشایی معابر و نوسازی بافت های فرسوده از جمله پروانه رایگان، تسهیات بانکی و...ارائه داد.
کریمی قدوســی در این بازدید ضمن تقدیر از اقدامات انجام شده از سوی شهرداری مشهد برای بازآفرینی 
بافت های فرسوده به ویژه محات حاشیه شهر اظهارکرد: برنامه ریزی های مدیریت شهری برای کاهش 
مشــکات حاشیه شهر به ویژه بســته های تشویقی قابل توجه و تاثیر گذار اســت و ما نیز از آن حمایت 
می کنیم اما برای به ســرانجام رســیدن این برنامه ها سایر دستگاه نیز باید در این مسیر همکاری مناسبی 

داشته باشند.
وی افزود: در این خصوص و برای ایجاد هماهنگی بیشــتر بین بخشــی و مشــارکت سایر دستگاه ها در 
بازآفرینی محات و کاهش مشــکات مناطق حاشیه ای جلساتی را با حضورمسئولان کشوری، نمایندگان 

مردم مشهد در مجلس شورای اسامی و مدیران شهری و استانی برگزار خواهیم کرد.
همچنین فاطمه رحمانی دیگر نماینده مردم مشــهد در مجلس شــورای اســامی نیز با اشاره به اقدامات 
سازمان بازآفرینی شهری شهرداری مشهد و دفاتر تسهیل گری برای کاهش مشکات بافت های فرسوده 
و مناطق حاشــیه ای این شــهر گفت: فعالیت های خوبی از سوی شــهرداری و شورای شهر مشهد برای 
کاهش مشکات مناطق حاشیه ای و بافت های ناکارآمد انجام شده که می تواند گسترش یابد اما با توجه 

به گستردگی موضوع سایر دستگاه ها نیز باید به این مسئله ورود پیدا کنند.

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری مشهد 
از بهره برداری از فاز دوم کارخانه بازیافت مشــهد با 

اعتبار 120 میلیارد ریالی خبرداد.
 به گزارش صبح امروز، ابوالفضل کریمیان در مراسم 
بهره برداری از فاز دوم کارخانه بازیافت کاغذ، اظهار 
کرد: این کارخانه با ظرفیت روزانه 25 تن رول کاغذ 
کرافت و اعتبار 120 میلیارد ریال با مشارکت بخش 

خصوصی مورد بهره برداری قرار گرفت.
وی افــزود: مجتمع صنعتی بازیافــت مواد و انرژی 

شماره یک سازمان مپ به عنوان بزرگترین خوشه صنعتی بازیافت کشور به شمار می رود و در راستای بهسازی، 
نوســازی و توسعه این مجموعه اقدامات دیگری نیز انجام گرفته است که می توان به گازرسانی به صنایع مستقر 
در مجتمع صنعتی با احداث ایستگاه گاز و شبکه داخلی با ظرفیت 400 متر مکعب بر ساعت همچنین حفاری 1۶ 
حلقه چاه بیوگاز و خطوط جمع آوری و انتقال گاز به نیروگاه و تولید برق به منظور دبی بیوگاز استحصالی اشاره کرد.
مدیرعامل ســازمان مدیریت پسماند شهرداری مشهد بیان کرد: باتوجه به اینکه روزانه 18 هزار تن خاک و نخاله 
ســاختمانی در شهر مشهد تولید می شــود و به منظور اصاح مسیر تردد این کامیون ها و ماشین آلات، آسفالت 
محل تردد آن نیز در جهت افزایش رضایتمندی رانندگان صورت گرفته است.کریمیان تاکید کرد: کارخانه بازیافت 
آسفالت نیز در مجتمع صنعتی با فناوری جدید و اصاح خط و ترکیب جدید از کلوخه و ترانشه با ظرفیت 120 تن 
در روز گام موثری در جهت صرفه جویی و کمک فعالیت های عمرانی شهر برداشته است.وی تصریح کرد: در یک 
ماه گذشته فعالیت های دیگری نیز در حوزه مدیریت پسماند محقق شده است. جمع آوری هوشمند پسماندهای 
بازیافتی، افزایش ناوگان ماشین آلات خدمات شهری به ارزش 220 میلیارد ریال از دیگر فعالیت های شاخص اخیر 
در زمینه مدیریت پسماند به شمار می رود.نایب رییس اول شورای اسامی شهر مشهد گفت: پرسنلی که وظیفه 
جمع آوری و انتقال پسماند شهری را بر عهده دارند، سرمایه ما هستند و سامت محیط زیست ما مدیون این قشر 
از افراد جامعه است. حمیدرضا موحدی زاده در در مراسم بهره برداری از فاز دوم کارخانه بازیافت کاغذ، اظهار کرد: 
امید داریم که هر روز نظیر این اتفاقات در شهر باشیم و مردم ما از مزایای یک شهر سبز و پاک و... بهره مند شوند.
وی افزود: ما باید به عنوان مدیران شهری همیشه در جست و جوی آن باشیم که در دنیا و کشورهای توسعه یافته 
چه روش های نوینی برای بازیافت زباله های شهری، مسکونی، تجاری و اداری به بهره می گیرند و از این  روش 
ها استفاده کنیم و باید در این راه مشترکان آگاه و متخصص خوب را به کار گیریم.نایب رییس اول شورای اسامی 
شهر مشهد بیان کرد: مشهد شهری پایلوت برای آموزه  های تخصصی کاربردی و غنی سازمان پسماند است و این 
خبر خوشــی است که باید کادر خود را ورزیده کنیم و مهارت های کافی را آموزش دهیم.موحدی زاده تاکید کرد: 
پرسنلی که وظیفه جمع آوری و انتقال پسماند شهری را بر عهده دارند، سرمایه ما هستند و سامت محیط زیست 
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گزارشی از یک سایت اسپانیایی  به بهانه رقابت رونالدو و دایی بر سر رکورد تاریخی

10 حقیقت جالب زندگی علی دایی
یک ســایت اسپانیایی به تشــریح 10 حقیقت جالب زندگی 
علــی دایی پرداخت.به گزارش ایســنا  وبه نقل از ســایت 
futbolsapiens، علــی دایی نامی اســت که کریســتیانو 
رونالدو این روزها به دنبال شکســتن رکورد گلزنی او است. 
ماشین گلزنی این زمان در حال تعقیب رکورددار گلزنی تیم 
ملی ایران است که در ســال 200۶ با 10۹ گل بین المللی 

بازنشسته شد. 
CR۷ در حال حاضر 102 گل ملــی در کارنامه خود دارد و 
هفت گل تا رسیدن به دایی فاصله دارد. رونالدو برابر آندورا در 
حالی که به عنوان بازیکن تعویضی به زمین آمد، گلزنی کرد 
و دیدار برابر فرانســه و کرواسی را نیز در پیش دارد. احتمالا 
رونالدو در سال 2020 از افسانه آسیا پیشی نخواهد گرفت، اما 
به اندازه کافی نزدیک خواهد شد تا بتواند اثر خود را بگذارد.
مطمئناً آن را خوانده اید: دایی در سال 1۹۶۹ در اردبیل ایران 
متولد شــد. او در  پرســپولیس و الســد قطر بازی کرد و در 
آن جا توســط آرمینیا بیله فیلد دیده شد. عملکرد او در اولین 
سال حضور در بوندس لیگا به قدری خوب بود که به امضای 
قرارداد بایرن مونیخ رسید. پس از یک فصل ، او به هرتابرلین 
پیوست ســپس بار دیگر به خاورمیانه آمد و بعد از چند سال 

بازی بازنشسته شد.
امــا در مورد این اســطوره ایرانی چه می دانیــم؟ در زیر 10 

کنجکاوی  از بهترین بازیکن تاریخ ایران را مرور می کنیم.
1( دارای مدرک دانشگاهی است

دایی از دانشــگاه صنعتی شــریف در رشــته مهندسی مواد 

)متالورژی( فارغ التحصیل شــد. او از همــان ابتدای دوران 
فوتبال خود تحصیل را شروع کرد و توانست در نهایت فارغ 

التحصیل رشته خود شود.
 2( یکی از اولین کسانی که جهش »انقلابی« را 

انجام  داد
در دهه ۹0 معمول نبود که بازیکنی از خاورمیانه به یک لیگ 
اروپایی برود. جهش از قطر به آلمان )السد به آرمینیا در سال 
1۹۹۷( واقعــاً انقابی بود و درهای جهان عرب را به فوتبال 
اروپا باز کرد. این مســیر برعکس شد، وقتی فوتبالیست های 
بزرگ در سالهای پایانی دوران فوتبال خود به خاطر دلارهای 
نفتی بازنشستگی سودمندی را در این منطقه دیدند. وی پنج 

سال در آلمان ماند.
3( مسلمان معتقد 

با بایرن او فقط شش گل به ثمر رساند. با این حال، یکی از به 
یادماندنی ترین دوران او در این تیم زمانی بود که وی از نگه 
داشتن یک لیوان آبجو برای تبلیغات اردینگر امتناع کرد، زیرا 

نوشیدن مشروبات الکلی در اسام ممنوع است.
4- تقریبا به تمام تیم های آسیایی گل زد

چیزی که در معرفی دایی به آن اشاره شده است، به خصوص 
وقتی با کریســتیانو رونالدو مقایســه می شود این است که 
گل های زده شــده برابر تیم های قــاره وی یعنی تیم های  
آســیایی بوده است. البته این مشکل دایی نیست و تیم ملی 
ایران برای قاره آســیا است. از مجموع 10۹ گل، ۹5 گل به 
آســیایی ها، 5 گل به اروپایی ها، 3 گل به آفریقایی ها، 2 گل 

به کشورهای آمریکای جنوبی و 3 گل به تیم های کونکاکاف 
زده شده اســت. لائوس و مالدیو تیم هایی بودند که دایی با 
زدن 8 گل به آن ها رکورد زد. او در ســال 2000 توانست در 

دیداری دوستانه به مکزیک گل بزند. 
5( هرگز در جام جهانی گلزنی نکرد

دایــی در جام جهانی 1۹۹8 فرانســه و آلمان 200۶ با ایران 
بود ولی موفق به گلزنی نشــد. در این دو دوره ایران توانست 
در مجموع 4 گل به ثمر برســاند کــه دایی هیچ کدام را به 
ثمر نرســاند. گل های وی در مقدماتی جــام جهانی )3۶(، 
بازی های دوستانه )2۷(، مقدماتی جام ملت های آسیا )23(، 

جام ملت های آسیا )14( و بازی های آسیایی )۹( گل بودند.
6( او می گوید 111 گل ولی ...

دایی ادعــا می کند مجموع گل هــای او در تیم ملی ایران 
111 گل بوده اســت، اما فیفا می گوید دیدار با افغانستان در 
بازی های آسیایی 2002 یک دیدار زیر 23 سال بوده است و 

آمار این دیدار محاسبه نمی شود. 
7( زندگینامه طولانی 

در ۷ آوریل 2008، دایی اعام کرد که شروع به نوشتن زندگی 
نامه خود کرده اســت که در مارس 2010 منتشر می شود، و 
با وجود تأمل در »خاطرات تلخ و شــیرین« ، وی اظهار کرد 
که »برخی از اســرار خود را در قلب خود برای همیشــه نگه 

می دارد«. این کتاب ، ده سال بعد ، هنوز منتشر نشده است.
8( اولین آسیایی در لیگ قهرمانان اروپا 

در تاریخ 30 سپتامبر 1۹۹8، در دوئلی که بایرن مونیخ مقابل 

منچستر یونایتد به تساوی 2-2 دست یافت ، دایی در دقیقه 
۶3 به جای کاستر یانکر وارد زمین شد. طبق گفته یوفا، وی 
اولین آسیایی بود که در لیگ قهرمانان اروپا ظاهر شد. او در 

5 دیدار در آن فصل گلی به ثمر نرساند. 
9( از شکستن احتمالی رکوردش توسط رونالدو 

ناراحت نیست
دایی عنوان کرده اســت به این رکــورد افتخار می کند و از 
شکستن رکوردش توسط کریستیانو رونالدو نراارحت نیست 
و خوشــحال نیز اســت که یک بازیکن بزرگ رکورد او را 
می شکند چرا که رونالدو یکی از 3 بازیکن برتر تاریخ است. 

10( او دو بار با رکورد برابر شد
 Four Four Two این بهترین حکایت او است و توسط
انتخاب شــد: رکورد 84 گل بین المللی فرنس پوشکاس 
4۷ ســال پابرجا بود. در نوامبر 2003، دایی 83 گل برای 
ایران به ثمر رسانده بود و در بازی رفت جام ملت های آسیا 
برابر کره شــمالی با رکورد  پوشکاش برابر شد. هواداران 
ایرانی با پرتاب یک ترقه به زمین مســابقه ، یک بازیکن 
کره شــمالی را مورد اصابت قرار دادند. میهمانان زمین را 
ترک کرده و از بازگشت خودداری کردند. کره شمالی به 
مدت یک سال از مسابقات بین المللی کنار گذاشته شد و 
ایران یک پیروزی 3 بر صفر به دست آورد. اما گل دایی 
حذف شــد. در ادامه دایی در بــازی بعدی برابر لبنان در 
بیروت توانست بار دیگر به رکورد پوشکاش برسد و گلزنی 

کند و از او عبور کند.

اطلاعیه فدراسیون فوتبال درباره رای 
ویلموتس

روابط عمومی فدراســیون فوتبــال درباره پیگیری مراحل مربوط بــه وصول گراندز رای 
سرمربی پیشین تیم ملی توضیحاتی ارائه کرد.

به گزارش ایســنا،  روابط عمومی فدراسیون فوتبال درباره پیگیری مراحل مربوط به وصول 
گراندز رای، سرمربی پیشین تیم ملی توضیحاتی ارائه کرد.

متن این اطاعیه به شرح ذیل است:
1- به اطاع می رســاند پس از اباغ خاصه رای مربوط به پرونده مارک ویلموتس، شرح 
کامل رای نیز که از سوی کمیته وضعیت فیفا صادر شده، به فدراسیون فوتبال اباغ شدیده 
و از تاریــخ 13 آبــان، این تصمیم ظرف مدت 21 روز قابــل تجدید نظرخواهی در دیوان 

داوری برای ورزش خواهد بود.
2- از زمان اباغ خاصه رای و شــرح کامل آن، فدراســیون فوتبال اقدام به بررســی و 
انجــام مقدمات لازم برای طرح دعــوا در دیوان داوری برای ورزش )cas( کرده و در این 
خصوص از تمام ظرفیت های موجود در کشــور از جمله معاونت حقوقی ریاست جمهوری، 
وزارت ورزش و جوانان و نیز وکای حقوق ورزشــی ایرانی و دفاتر حقوق ورزشی خارجی 

استفاده می کند.
3- در این راســتا فدراسیون فوتبال، ظرف مدت مقرر قانونی، تجدیدنظر خواهی خود را در 
دیوان بین المللی داوری برای ورزش، ثبت و با عنایت به موارد قید شــده در شرح دادنامه، 
با استفاده از مســتندات موجود و لوایحی که در دست تهیه است، با حداکثر توان در طول 
فرآیند رســیدگی، با کمک مشاوران و حقوق دانان حاذق داخلی و خارجی، تمام تاش خود 

را در هت نقض دادنامه صادر شده، معمول خواهد کرد.
4- با عنایت به قطعیتی نبودن رای در برهه کنونی و نظر به جلوگیری از ورود خدشــه به 
فرآینــد دفاع در پرونده در مرحله تجدیدنظرخواهــی در CAS و از آن جا که بیان و ارائه 
مطالب مربوط به پرونده، می تواند در فرایند رسیدگی قابل استناد قرار بگیرد، از رسانه های 
معتبر داخلی انتظار می رود جهت حفظ منافع ملی، از گمانه زنی های غیرقطعی، انتشار اسناد، 
مــدارک و مطالب مربوط به پرونده، تا قبل از اتمام فرآیند دادرســی در دیوان بین المللی 
داوری برای ورزش، خودداری کنند. بدیهی اســت که اطاع رسانی دقیق و تحلیل موارد 
ماهیتی و حقوقی، بعد از اتمام فرآیند دفاع و رسیدگی، توسط فدراسیون به طور کامل انجام 
خواهد شد و رسانه های محترم نیز می توانند به بررسی دقیق و کامل موضوع اقدام کنند.

استقلالی ها هفته آینده پول می گیرند
هفته آینده بخشی از قرارداد بازیکنان استقال پرداخت می شود.

به گزارش مهر، با اینکه فصل بیســتم لیگ برتر آغاز شــده و استقال هم نخستین بازی 
خود را در این مســابقات انجام داده، بازیکنان و اعضــای کادر فنی هنوز مبلغی از قرارداد 

خود را دریافت نکرده اند.
مســئولان استقال در صدد هستند برای هفته آینده بخشی از مبلغ قرارداد بازیکنان را به 
آنها پرداخت کرده و گفته می شــود این مطالبات تا پیش از بازی این تیم با فولاد پرداخت 

خواهد شد.
دیــدار تیم های اســتقال و فولاد از هفته دوم لیگ برتر روز جمعه 30 آبان و از ســاعت 

1۶:40 در اهواز برگزار می شود.

عابدزاده:اعتمادبهنفسولبخندهایپدرمرویمناثرگذاشته

ذوالفقارنسب:گلنخستایرانزیرکانه،هوشمندانهواستثناییبود

دروازه بان تیم ملــی فوتبال ایران گفت: 
اعتماد به نفــس و لبخندهای احمدرضا 
عابدزاده روی من تاثیر گذاشــته و سعی 

می کنم همین روند را بروم.
عابــدزاده: اعتماد به نفــس و لبخندهای 
پدرم روی من اثر گذاشته/می توانســتیم 

بیشتر به بوسنی گل بزنیم
به گزارش فارس، امیر عابــدزاده درباره  
برتــری دو بر صفر تیم ملی فوتبال ایران 
مقابل بوسنی در دیداری تدارکاتی اظهار 
داشــت: اردوی خوبی را با برد مقابل تیم 
بوسنی پشت سر گذاشتیم. بچه ها خیلی 
خوب بازی کردنــد و امکانات عالی بود. 
هرچند زمان آن کوتاه بود و نتوانســتیم 
تمرینات خوبی داشته باشیم اما با جلسات 
فنی و همدلی توانســتیم این موضوع را 

جبران کرده و نتیجه خوبی کسب کنیم.
وی دربــاره قدرت تیم بوســنی توضیح 
داد: می دانســتیم حریف خوبی اســت و 
بازیکنــان بزرگی دارد امــا همدل بودیم 
و انرژی مثبتی در تیم ما وجود داشــت. 
توانستیم تمام تاش مان را برای کسب 

نتیجه انجام بدهیم و به نظر من این برد 
خیلی می توانــد به اعتماد به نفس ما در 

بازی های آینده کمک کند.
دروازه بان تیم ملی ایــران درباره اینکه 
آیا پس از این دیدار صحبتی با احمدرضا 
عابدزاده درباره کلین شــیت کردن خود 
انجــام داده اســت، گفت: پــدرم درباره 
تمام بازی ها با مــن صحبت می کند و 
شب گذشــته هم خیلی خوشحال بود که 

توانستم به تیم ملی برای برد کمک کنم. 
وی مانند تمام مــردم ایران از بردن تیم 

ملی خوشحال می شود.
عابــدزاده درباره اینکه به نظر می رســد 
اســترس پدرش نسبت به بازی با بوسنی 
از خــود بازیکنان تیم ملی بیشــتر بوده 
است، عنوان کرد: پدر من همیشه خیالش 
اعتماد به نفس و  راحت اســت)باخنده(. 
لبخندهای احمدرضــا عابدزاده روی من 

تاثیر گذاشــته و ســعی می کنم همین 
روند را بروم. کل تیــم ملی ایران مقابل 
بوســنی تا اندازه ای خوب بود که خیال 

همه راحت باشد.
وی افزود: کادرفنــی تمام نکات را به ما 
گفته بود و توانســتیم تا جایی که امکان 
دارد ایــن تاکتیک هــا را در زمین پیاده 
کنیم. خوب دفــاع کردیم و در حمله هم 
موفق بودیم. ضمــن اینکه فرصت های 
خوب دیگری هم داشتیم و می توانستیم 
گل های بیشتری بزنیم. البته مهم برد بود 
و اکنون روحیه ما خوب است و این انگیزه 
می تواند در آینده به تیم ملی کمک کند.

دروازه بان تیم ماریتیمو پرتغال درباره پیام 
خود برای مردم ایران خاطرنشــان کرد: 
دوســت دارم آنها همیشــه از ما حمایت 
کنند و نســبت به تیم ملی مثبت باشند. 
باید انرژی خوبی برای ما بفرســتند زیرا 
با پیام هــای آنها قدرت مــان چند برابر 
می شــود. هواداران تیم ملی باید همیشه 
امیدوار باشند تا در دیدارهای آتی با قدرت 

برنده شویم.

مربی پیشــین تیم ملی فوتبال ایران گل 
نخست این تیم را حاصل تمرین و تکرار 
بسیار زیاد دانست که توسط کاوه رضایی 

در تمرینات تیمش انجام شده است.
بیژن ذوالفقارنســب در گفت وگو با ایسنا، 
درباره پیــروزی تیم ملی ایــران مقابل 
بوســنی با ارائه یک ترکیب جدید گفت: 
در حــال حاضر قضاوت دربــاره عملکرد 
تیم ملی خیلی ســخت و زود است. هیچ 
سیســتم و  روشــی در کوتاه مدت برای 
تعداد زیادی از بازیکنان قابل اجرا نیست. 
ما باید بپذیریم که فوتبال ملی و باشــگاه 
ما متکی به سیستم # همانند کشورهای 

صاحب سبک در فوتبال # نیست.
مربی پیشــین تیم ملی ایران تاکید کرد: 
فوتبــال ایــران متکی بر شــرایط بدنی 
بازیکنانی اســت که به بــازی گرفته می 
شوند. با وجود تعداد زیادی بازیکن فداکار 
و دونده که در طول بازی فعالیت بالایی 
دارند، توانســتیم نتایج خوبی را کســب 
کنیــم.  با این وجود بازیکنان ما به لحاظ 

فنی در سطح بین المللی نیستند.
او با اشــاره بــه کیفیت بازی بوســنی 
خاطرنشان کرد: اگر سه سطح بین المللی 
را قائل باشیم، بوســنی در رده سوم قرار 
دارد و زیاد متکی بر سبک خاصی از بازی 
فوتبال نیســت. بوســنی در جام جهانی 
آرژانتین ما را برده بود و در آن مسابقات از 
شرایط بسیار متفاوتی برخوردار بود و بهتر 

از تیمی بود که دیشب به میدان رفت.
ذوالفقارنسب در واکنش به اینکه بوسنی 
در برابــر ایــران از ۹ بازیکن اصلی خود 
اســتفاده نکرده بود، گفت: به هر صورت 
این تیــم در قد و اندازه هــای تیمی که 
در جــام جهانی بازی کــرد و ما را تحت 
فشار گذاشت و سه گل زد، نبود. به لحاظ 
اســم و وضعیت بین اللملی هم بازیکنان 
بوسنی شــناخته شده و دارای سطح فنی 
بالایی نبودنــد. از طرفی آن ها خیلی زود 
گل خوردند و نتوانســتند ما را تحت فشار 
عملکرد  فوتبال  کارشــناس  بگذارند.این 
ایران را در برابر بوسنی مثبت ارزیابی کرد 
و افزود: ایــن نتایج نباید ما را متوقع کند 
و انتظار داشــته باشــیم که در بازی های 
رســمی و دشــوارتر از این هم به راحتی 
به پیروزی برســیم. البته شرایط تیم ملی 
روزبه روز بهتر می شود و امیدوارم که روی 

همین منوال جلو برود.
وی ادامه داد: شــرایط فنی ایران وابسته 
به دو موضوع مهم اســت. در درجه اول 
شــرایط بدنی بازیکنان و میزان دوندگی 
و در درجه دومی سیســتم بازی تیم ملی 
در موفقیت تیم ملی اهمیت بالایی دارند.

ذوالفقارنســب درباره ترکیــب و تاکتیک 
تیم ملی گفت: اینطور به نظر می رســید 
که دیشب شجاع  خلیل زاده تبدیل به یک 
دفاع چپ کاسیک شــده است و میاد 
محمدی به او کمک می کند. ما تقریبا با 

ترکیــب 1-2-3-4 بازی می کردیم. در 
طول بازی خیلی خوب جمع می شــدیم 
و بازیکنان بــه علت حضــور در دوران 
کارلوس کی روش، در این تاکتیک موفق 
و خوب توجیه شــده بودند. ســازماندهی 

دفاعی ایران خوب بود.
ایــن کارشــناس فوتبال دربــاره درباره 
گل های ایرانــی روی بازپس گیری توپ 
از خط دفاعی بوســنی گفت: ما بازیکنان 
باهوشــی داریم. بازیکنانی که در خارج از 
کشــور حضور داشــتند، در این گل موثر 
بودند. مشخص است که آن ها از تمرینات 

بهتر و توصیه های صحیح تری از مربیان 
خارجی خود نسبت به مربیان باشگاهی ما 

دریافت می کند.
مربی پیشــین تیم ملی گل نخست ایران 
را کاما هوشــمندانه، زیرکانه و استثنایی 
قلمداد کــرد و گفت: کاوه رضایی قبل از 
اینکه به دروازه برسد و شوت بزند، مسیر 
گل را مرور کــرده بود و آگاهی محیطی 
بالایی از وضعیت خود داشت. این مسائل 
ناشی از تمرین و تکرار است. کاوه رضایی 
این نوع گل را در تمرینات به کررات مرور 

کرده است.
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امام جمعه کرج: انتخابات آمریکا نشان داد آمریکا کارش 
تمام است

امام جمعه کرج: حضرت آقا در بیانی فرمودند: اگر ســاخت داخلیِ 
قدرت در کشــور در همهی زمینه ها ازجمله و به خصوص در زمینه  
اقتصادی، ســاخت مستحکمی باشد، همه ی مسائل را با طرفهای 
گوناگون می شود مذاکره کرد؛ انسان منتها از موضع قدرت مذاکره 
میکند، نه از موضع نیاز، نه از موضع احتیاج که زبان دشمن را دراز 
کند، دائم شرط و شــروط بگذارد، دائم حرف بیربط و مفت بزند؛ 
بنده عاج را در این میبینم. باید همه مواظب باشــیم و نگذاریم 
اســتحکام درونی را چیزی خدشه دار کند و با آسیب هائی که به 
اقتدار ملی زده می شــود قاطعانه برخورد کرد. کســانی که دم از 
مذاکره با اســتکبار و برقراری روابــط از روی ضعف و انفعال می 
زنند؛ دانسته یا نداسته استقال کشور را نشانه گرفته اند. انتخابات 
مفتضح آمریکا را دیدید و بهتر از این نمی شــد به عده ای نشان 
داد و قبولاند که لیبرال دموکراســی و بــه تبع آن آمریکا کارش 

تمام است.

نماینده ایلام در مجلس نهم به خاطر کرونا درگذشت
عمران علیمحمدی نماینده ســابق مردم ایام در مجلس شورای 
اســامی و از رزمندگان دفاع مقدس صبح امروز جمعه 23 آبانماه 
در اثر ابتا به کرونا دار فانی را وداع گفت و به همرزمان شهیدش 
پیوســت. وی پس از چندین روز بستری در بخش مراقبت های 
ویژه به علت عارضه های ناشــی از حضور در جبهه های جنگ و 
در اثــر ابتا به کرونا پس از طی یک دوره چند روزه مبارزه با این 

بیماری دار فانی را وداع گفت.

محمدبیگی، نماینده مجلس: »شیرین بیان« ضد کرونا است
دبیر کمیســیون بهداشــت و سامت مجلس شــورای اسامی 
گفت: طب ســنتی برای کنترل کرونا در چین بسیار نقش داشته 
و مطالعات نیز ثابت کرده که شــیرین بیان ضد کووید 1۹ است. 
فاطمه محمدبیگی در ســتاد استانی پیشگیری و مقابله با بیماری 
کرونا در اســتان قزوین افزود: در کشورهای چین، تایوان و اروپا 
برخوردهای مقتدرانه  در اجرای شــیوه  نامه های بهداشتی، استفاده 
از ظرفیت های مردمی و طب ســنتی 3 عامل مهم در کنترل همه 
گیری کرونا بوده است. او با بیان اینکه در کشور چین طب سنتی 
برای کنترل کرونا بســیار نقش داشــته، گفت: این روزها ساعات 
کاری عطاری هــا بایــد افزایش یابد و مطالعــات ثابت کرده که 
شــیرین بیان ضد کووید 1۹ اســت. محمدبیگی با تاکید بر اینکه 
عطاری ها نباید همانند مغازه های دیگر تعطیل شوند، اظهار داشت: 
عطاری ها باید همانند داروخانه ها با ارائه داروهای گیاهی به مردم 
خدمت کنند و این موضوع باید مورد توجه مســئولان قرار گیرد. 
این نماینده مجلس بر تشــویق رعایت کنندگان شــیوه  نامه های 
بهداشــتی کرونا در ادارات و جامعه تاکید کــرد و گفت: مدیران 

ادارات مختلف که در این زمینه فعال هســتند باید شناســایی و 
تشــویق شــوند یا نوعروســی که تنها با چهار نفر سر سفره عقد 
می نشیند،باید از سوی سازمان های فرهنگی مربوط مورد تشویق 

قرار گیرد.

احمد خاتمی: مذاکره با دشمن جواب نداده و نمی دهد
احمد خاتمی، امام جمعه موقت تهران در پایان گفت: ویژگی دیگر 
مکتب شهید سلیمانی، فرهنگ مقاومت است. این فرهنگ همان 
فرهنگی است که راه انبیا بوده و هست. تجربه هم نشان داده باید 
برای مقابله با دشمنان مقاومت کرد، زیرا مذاکره با دشمن جواب 
نداده و نمی دهد و نســخه باقیمانده برای ما، نسخه مقاومت است 
که جوابگو خواهد بود.این عضو شــورای نگهبان ادامه داد: ویژگی 
دیگر شــهید ســلیمانی این بود که با تمام وجود از استکبار نفرت 
داشــت؛ نفرتی که ریشه قرآنی دارد و این نفرت را امام راحل )ره( 
به ملت ما آموخت. این روزها بازی های ظاهری مختلفی در آمریکا 
جریان دارند. یکی در آستانه رفتن و دیگری در آستانه آمدن است 
و اگر کســی به آن ها دل ببندد، از نظر سیاسی، بسیار ناشی گری 
کرده است. زیرا ترامپ سردار عزیز ما را به شهادت رساند و بایدن 
هم به او خسته نباشید گفت و از این کار شیطانی تجلیل کرد. پس 
راه درست در مقابله با آمریکا راه نفرت از آنهاست و برای این کار 

باید مقتدر شویم.

زنگنه: دولت آمریکا مسئول مرگ روزانه 400 ایرانی است
وزیــر نفت با اشــاره به اینکــه تحریم های آمریــکا علیه ایران 
و محروم کردن ایران از درآمدهای نفتی ســبب شــد کشورمان 
در مقابله با کرونا با مشــکل روبه رو شــود، گفت: معتقدم دولت 
آمریکا مســئول کشته شدن روزانه 400 نفر از مردم ایران به دلیل 
همه گیری ویروس کروناست.»بیژن زنگنه« امروز )پنجشنبه( در 
حاشیه بیســت و دومین نشست سالانه وزیران مجمع کشورهای 
صادرکننده گاز )جی ئی ســی اف( که به صورت وبینار برگزار شد، 
 ادامه داد: نقش مخرب آمریــکا در تمام مقررات جهانی در چهار 
سال اخیر قابل مشــاهده بود.وی به رفتارهای آمریکا از جمله در 
مورد گرم شدن آب و هوا و کنوانسیون های آب و هوایی تا به هم 
زدن روابط تجاری با چین و جنگ تجاری با چین، روابط دو طرف 
اقیانــوس اطلس و خروج از برجام و اعمال تحریم های یک جانیه 
و غیرقانونی بر ایران به ویژه در بخش انرژی اشــاره کرد و افزود: 
آمریکا دسترسی ایران را به درآمدهای خود محدود و از نظر خوش 
منع کرده و باعث شده در این شرایط کرونا که بازارهای جهانی با 
رکود رو به رو اســت، تا روزی 400 کشته در کرونا داشته باشیم و 
نتوانیم از اموال و درآمدهای خودمان برای زندگی مردم و به ویژه 
برای هدف های بشر دوستانه و بهداشتی و درمانی استفاده کنیم.

نظر عباس عبدی درباره رئیس جمهور بعدی: فرقی ندارد!

عبــاس عبدی درباره احتمال روی کار آمدن یک پوپولیســت در 
سال 1400 گفت: در شرایط کنونی چه یک نفر پوپولیست سر کار 
بیاید و چه فردی که بظاهر برنامه ای نوشته باشد تفاوت چندانی 
در نتیجــه نهایی ندارد.عباس عبدی فعال سیاســی اصاح طلب 
درباره رواج رفتارهای پوپولیســتی در بین سیاسیون، گفت: برای 
جامعه ای کــه هیچ صاحب قدرتی راه حلی منطقی و جامع برای 
آن ندارد یا نمی تواند داشته باشد، پوپولیسم سکه رایج است. یعنی 
ســوار شدن بر امواج حرف های بی پایه، بی منطق و بدون دلیل، 
وعــده های پوچ دادن و حرفهای چــرت و پرت زدن! این اتفاقی 
اســت که می افتد.وی افزود: درمورد آسیبی که این شیوه عمل به 
کشور می زند مثالی می زنم. فرض کنید که یک هواپیمایی حامل 
ســوخت است و فقط با سوختی که خودش حمل می کند به جلو 
می رود، هرچه این سوخت را بیشتر مصرف می کند هواپیما سبک 
تر و ســرعت آن بیشتر می شــود اما در عین حال سوخت آن ته 
می کشــد و دیر یا زود سقوط خواهد کرد. این سرانجام پوپولیسم 
اســت.عباس عبدی درباره احتمال روی کار آمدن یک پوپولیست 
در سال 1400 گفت: در شرایط کنونی چه یک نفر پوپولیست سر 
کار بیاید و چه فردی که بظاهر برنامه ای نوشــته باشد در ساختار 
موجود تفاوت چندانی در نتیجه نهایی ندارد. همه اینها نهایتا روی 
یــک ریل می افتند و همــان را باید تا آخر برونــد و این همان 
وضعیتی است که می بینیم مگر اینکه مسیر این ریل به طور کلی 
بازســازی و اصاح شود، آن موقع دیگر کسی با شعار پوپولیستی 
و عوام فریبانه و پوچ نمی تواند ســر کار بیاید و مجبور اســت که 

برنامه قابل اجرا ارائه دهد.

جواد امام: فراکسیون امید »گندم نمای جوفروش« بود
عضو شــورای  عالی سیاســتگذاری جبهه اصــاح طلبان گفت: 
فراکســیون امید بــا رای مردم به برند اصــاح طلبی، با بیش از 
100 نماینده در مجلس دهم تشکیل شد، سپس برخی آنها تغییر 
فراکســیون دادند و »گندم نمای جو فروش« شدند چون با رای 
اصاح طلبی بــه مجلس رفتند و خاف آن عمــل کردند.»جواد 
امام« روز جمعه در گفت و گو با ایرنا، درباره عملکرد فراکســیون 
امید مجلس دهم گفت: این فراکسیون در مجلس دهم در اقلیت 
بــود. برخی اعضای آن در همان روزهای اول تغییر فراکســیون 
دادند و به مســتقلین و اصولگرایان پیوستند.دبیر کل حزب مجمع 
ایثارگران اصاح طلب، سیستم حزبی کشور را دچار اشکال دانست 
و گفت: در کشــور ما حزب جایگاهی ندارد به همین دلیل امروز 
شاهد حضور دست کم 120 حزب در کشور هستیم. حزب می تواند 
برنامه تولید و تدوین کند و کادرســازی انجام دهد. حزب باید با 

حضور در انتخابات برنامه خود را به رای بگذارد. این در حالی است 
که نظام انتخاباتی ما برای احزاب جایگاهی تعریف نکرده اســت.

جواد امام یادآور شــد: اصاح طلبان باید برای انتخابات 1400 با 
برنامه حاضر شده و نامزد خود را معرفی کنند و او باید برنامه مورد 
نظر اصاح طلبان را نمایندگی کند. به لحاظ سیستم های حزبی، 
جریان اصاحات باید در پی نیروی تشکیاتی و حزبی مورد نظر 
برود تا مطالبات خود را پیگیری کند.وی همچنین فقدان سازوکار 
حزبی را از عمده ترین دلایل ناکارآمدی مجلس یازدهم ذکر کرد 
و گفت: مجلس یازدهم در حالی شکل گرفت که محدودیت هایی 
برای ســایر رقبا فراهم شــد در حالی که اگر رقابت واقعی شکل 
می گرفت، ترکیب مجلس این نبود. الان هم به نظر می رسد این 
مجلس برنامه خاصی ندارد و اشــخاصی که امروز در آن هستند 
غیر از ضرباتی که به خودشان زدند خروجی خاصی نداشتند.جواد 
امام خاطرنشــان کرد: نمایندگان مجلس یازدهــم اگر دوباره در 
معرض رای مردم قرار گیرند، شــاید دوبــاره موفق به حضور در 
مجلس نشوند و رای نیاورند به دلیل اینکه مردم احساس می کنند 

این افراد نمی توانند آنها را نمایندگی کنند و موثر باشند.

آمار فلاحت پیشه از تعداد تحریم های ایران: 700 مورد تازه 
بعد از ترامپ اضافه شد

حشمت الله فاحت پیشــه، رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس 
دهــم، در گفت و گو با برنا در رابطــه با آینده برجام گفت: اعتقاد 
من بر این است که هر آنچه که در زمان ترامپ در رابطه با برجام 
شــکل گرفت هم به منافع آمریکا و هم به منافع ایران، لطمه زد. 
این حرکت بخشــی از یک جانبه گرایی ترامپ بود که رفته رفته 
موجب شد موضعی منفی در دنیا در خصوص ترامپ شکل بگیرد. 
به غیر از 1248 تحریم ۹15 تحریم برداشــته شده بود اما بعد از 
ترامپ عاوه بر اینکه تحریم های گذشــته احیا شد ۷00 تحریم 
تــازه تحت عنوان تحریم های ترامپ اضافه شــد، این وضعیتی 
قابل دفاع نیست.او افزود: 4 سال در زمان ترامپ خود او و جریان 
محافظه کار آمریکا و طیف راست اروپا و دو لابی صهیونیست ها 
و مرتجعیــن منطقه عاوه بر اینکه خود برجام را مورد حمله قرار 
می دادند، دو عامل دیگر را مطرح می کردند که امروز آن دو مورد 
را به عنوان انتظار از بایدن مطرح می کنند، همین مســاله فضا را 
کمی ســنگین می کند.رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس دهم 
اضافــه کرد: به نظر من اولین گام ایرانیان این باشــد که چندان 
خوشــبینانه به قضیه نگاه نکنند. چون این سیاست ها یک طرفه 
نیست و طرف مقابل ما آمریکا است و احتمال دارد، دموکرات ها به 
سیاست های تحریمی ادامه بدهند. از طرفی گزینه نظامی از روی 

میز برداشته شده وترامپ سعی کرد از این گزینه استفاده کند ولی 
موفق نشــد بنابراین به این نتیجه رسید که نمی تواند، موفقیتی 

قابل پیش بینی کسب کند.
 ادعای احمدی نژاد درباره کرونا در گفتگو با ایندیپندنت

محمود احمدی نژاد می گوید: کرونا که معلوم است یک ویروس 
آزمایشگاهی است، ساخته شده و عمدا منتشر شده است با اهداف 
سیاســی.محمود احمدی نژاد رئیس جمهور ســابق کشورمان در 
گفتگویی اینستاگرامی با ایندیپندنت به سوالاتی پاسخ داده است.
کرونا که معلوم است یک ویروس آزمایشگاهی است، ساخته شده 
و عمدا منتشــر شــده است با اهداف سیاســی. من معتقد هستم 
کســانی که دنیا را در صد سال اخیر مدیریت کردند، به این نتیجه 
رسیده اند که ساز و کارهایشان دیگر پاسخ نمی دهد، باید تغییرات 
اساســی بوجود بیاورند و انتشــار کرونا، یکی از اهدافش پوشش 
دادن و تغییرات اســت. یعنی زمینه را برای تغییرات فراهم کنند. 
دســتورالعمل هایی را که منتشــر می کنند در دنیا بســیار گنگ 
اســت، چند پهلو و متناقض است و هر کشوری که بخواهد از آن 
دســتورالعمل ها تبعیت بکند دچار مشکات می شود. بنظرم در 
ایران هم مشــکل اصلی این اســت که مدیریت کرونا، در تبعیت 
از سیاست هایی که بهداشــت جهانی منتشر می کند، دارد اتفاق 
می افتد و همین باعث شــده که مهار کرونا در ایران با مشکات 

جدی مواجه شود.

محاکمه مدیری که با همکاری اینترپل به کشور برگردانده شد
رئیس شعبه سوم دادگاه ویژه رسیدگی به جرایم اخالگران ارزی: 
یکشــنبه، علیرضا حیدرآبادی پور مدیر عامل سابق بانک سرمایه 
در دادگاه محاکمه می شود.مســعودی مقام درباره محاکمه رئیس 
ســابق بانک سرمایه گفت: این متهم یکی از مدیران عامل سابق 
بانک ســرمایه بوده که در جریان تحقیقــات مقدماتی پرونده از 
کشور خارج می شود.وی گفت: شهریور سال گذشته با تعیین وقت 
دادرسی برای رســیدگی به اتهامات مدیران سابق بانک سرمایه، 
این متهم نیز که در کشور حضور نداشت، با تعیین وکیل تسخیری 
در دادگاه بــه صورت غیابی محاکمه و رای محکومیت وی صادر 
شد.قاضی مســعودی مقام تصریح کرد: اخیرا علیرضا حیدرآبادی 
پور با همکاری پلیس اینترپل از اســپانیا به کشور برگردانده شد و 
یکشــنبه در دادگاه محاکمه می شود.وی افزود: اطاعات خوبی از 
ســوی این متهم ارائه شده که بخشی از ابهامات در پرونده فساد 

بانک سرمایه را روشن می کند.
منبع: تابناک
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